

Управління культури, туризму і курортів
Хмельницької обласної державної адміністрації

Хмельницька обласна універсальна
наукова бібліотека імені Миколи Островського

Злототқана лінія життя



Віталію Петровичу Мацьку – 60

(Біобібліографічний показчик)

Хмельницький
2012

Злототкана лінія життя. Віталію Петровичу Мацьку – 60: біобліогр. показч. / упр. культури, туризму і курортів Хмельниц. облдержадмін.; Хмельниц. ОУНБ ім. М. Островського; упоряд.: В. Мельник, В. Борейко. – Хмельницький, 2012. – 80 с.

Бібліографічний показчик знайомить з життєвим і творчим шляхом вченого-літературознавця, письменника, публіциста, краєзнавця В.П. Мацька.

Видання розраховане на літературознавців, освітян, бібліотечних працівників, студентську та учнівську молодь, шанувальників його слова.

Друкується за рішенням Науково-редакційної ради Хмельницької ОУНБ ім. М. Островського від 30.03.2012 р., протокол № 3.

Укладачі: *Мельник В.О.,
Борейко В.М.*

Редактор: *Синиця О.В.*

Відповідальна за випуск: *Синиця Н.М.*

Від укладачів

Бібліографічний покажчик «Злототкана лінія життя» присвячений Віталію Петровичу Мацьку, вченому-літературознавцю, письменнику, публіцисту, краєзнавцю, великому другові нашої бібліотеки з нагоди його ювілею.

При підготовці видання використовувався довідково-бібліографічний апарат, бібліотечний фонд, Хмельницької ОУНБ ім. М. Островського, та матеріали, подані В.П. Мацьком із особистого архіву. Значна частина публікацій, особливо раннього періоду, не переглянуті *devizo*.

Бібліографія подається за підрозділами:

- наукові праці;
- літературознавчі. Критичні матеріали;
- публіцистика;
- редагування та упорядкування видань;
- художні твори.

В межах підрозділів література систематизована в хронологічній послідовності.

Дане видання супроводжує допоміжний іменний покажчик. Номерами, взятими в круглі дужки, позначені матеріали, присвячені особистостям, які згадуються у даному виданні.

Відбір матеріалу завершено у грудні 2011 року.

Перелилося слово у буття

Одна з особистостей, чия творчість дає багатий матеріал для дослідника, який з'ясовує проблему постмодерного, постколоніального українського тексту часів переходу від радянського простору до незалежності, – письменник-хмельничанин Віталій Мацько. Яскраво засвітившись на літературно-науковому обрії наприкінці 80-х років, цей навдивовиж непосидючий автор зростає і зростає буквально на наших очах. За плечима у нього чималий літературний багаж, належно, я вважаю, ще не поцілований критикою. Зрідка я читав відгуки на його твори, автори яких – М. Стрельбицький, В. Панченко, Д. Білоус, М. Мачківський. Добре відоме ім'я Віталія Мацька й українській діаспорі. Зокрема, він листувався з Ольгою Мак, Григорієм Костюком, Дмитром Нитченком, Олексою Гай-Головком та іншими діячами культури. Розвідки літературознавця з Поділля охоче друкують академічне видання «Слово і час», освітянський часопис «Дивослово», немало його скрупульозних досліджень про письменників увійшли до «УЛЕ» – української літературної енциклопедії.

Ось один з промовистих фактів. Коли немало читачів не сприйняли (не зрозуміли) збірку курйозних віршів Івана Іова «Періодична система слів», то саме пан Віталій, як науковець, змушений був виступити в місцевій пресі, щоб пояснити таїну зорової поезії. Беручи приклад з побратима, він і сам вдається до експериментів. Так, у збірці «Під небом України» (Хмельницький, 1999) бачимо вдалі зразки його візуальних віршів. Зокрема привертають до себе увагу оригінальні присвяти Іванові Іову, Миколі Федунцю. Цим самим автор прагне самореалізуватися, вийти за межі канонічності, прагне проявити

себе, як філолог, у слові, відшукуючи в лексичному багатоголоссі свій найсокровенніший діамант. Можна сказати, що Віталій Мацько переливається у слово, аби воно, сяючи різнобарвними відтінками, спонукало читача проїнятися болями та радощами епохи.

Характерні для його рядків елегійність і стишеність думок, естетична вибагливість. Це стверджує, що поет відповідально формує віру читача в краще майбутнє. Пафос любові до України, до рідного краю заселяється в читача бодай такими рядками:

В голубій безодні жайвір висне,
Спів мажорний душу звеселя...
Звідси починається Вітчизна,
і любов одвічна – звідсіля.

Так постає в очах читача мала батьківщина науковця і поета – його рідне село Шрубків Летичівського району, що на Хмельниччині, де він уперше побачив сонячний промінчик 24 квітня 1952 року. Оцей сонячний промінчик вселився в душу і, немов нитка Аріадни, веде життям.

Інтелектуальне мислення митця зумовлене його світоглядною позицією. Попри зацікавлення зоровою поезією, якогось лінгвістичного розбишацтва у Мацькових творах не спостерігається. Він делікатно оминає білінгвізми, іншомовні слова, уникає містично-символічної наративності. Разом з тим, його вірші, драматичні твори «Кипариси Магнесії», «Збруч», «Шевченко у серці моїм» відзначаються багатством різноманітної культурологічної наснаженості – літературної, епістолярної, філософської, історичної, що засвідчує естетичне кредо митця.

Відрадно, що хоч твори пана Віталія і виходили лише тисячними накладами, але на полицях книгарень вони не залежуються. Щабель за щаблем він спинається угору самотужки, без фінансової підтримки держави, аби засіяти добірним зерном душі читачів, пестливо звертаючись:

Мово рідна, сонечко ласкаве,
Ти закон наш і сумління праве.

Чи почують поета ті, хто українську мову вважає формальністю? Почують, тим більше, що ще сотні й тисячі таких, як Віталій Мацько, патріотів України, далеко поза Києвом, на всіх теренах нашої держави ведуть украй напружений змах. Щоб утвердитися господарями у власній хаті, щоб остаточно перемогла в Україні Україна. Без перебільшення скажу, ім'я В. Мацька в когорті перших серед подолян з-поміж будівничих незалежної України. Він її виборював своїм сумлінням, не раз приїжджаючи до Києва з Хмельницького на мітинги і до проголошення незалежності, і після. А з 1994 року очолював обласне товариство «Просвіта».

Невеличка форматом, але глибока за змістом збірка поезій «Зелений Мис» – то продовження чорнобильської теми, що увиразнюється в повісті Віталія Мацька «Вбите коріння». Проблеми, що раніше замовчувалися, приховувалися від народу комуністичною верхівкою, захопили пана Віталія. З-під його пера одна за одною народжуються книги «Голод на Поділлі», «Злотонить», «Кузьма Гриб», «Володимир Герасименко», «Кость Солуха». Літературознавчі дослідження «Чародій дива калинового», «Гомін віків» (монографія про творчість Івана Огієнка), «Словник літературознавчих термінів Івана Огієнка». «Михайло Драгоманов і медієвістика», «Білий цвіт на калині» (літературно-мистецьке життя української діаспори). А ще ж у

рукописах – повісті «Сивина», «Накувала зозуля літа», захоплення малою прозою — новелетами. Архів науковця переповнений листуванням з культурними діячами діаспори. Поділився матеріалами й з Інститутом рукописів Наукової бібліотеки імені В. Вернадського.

Віталій Мацько є вихованцем столичного університету. Тут, на філологічному факультеті, він захистив кандидатську. Представник «втраченого покоління» не розгубив діамантів, інтелектуальної мислі (хоч друкується в періодиці з 1969 р.). Навпаки, зібравшись із силами, за роки незалежності, власним коштом він видав «на-гора» стільки вартісної літературної продукції, що позаздрити йому міг би і столичний ветеран. Однак ані вибраним, ані багатотомником ним написаного він не переймається. Вистачило б сил чорнобильцю-ліквідатору (серед нашого брата, слава Богу, чорнобильців не густо) опрацювати нові теми та привести в порядок рукописи.

А новотвори так і пульсують, так і просяться щоденно на папір з інтелектуальної думки.

*Анатолій ПОГРІБНИЙ,
доктор філологічних наук,
професор Київського національного університету
(запис 2002 р.)*

ЗЛОТОТКАНА ЛІНІЯ ЖИТТЯ

Доля мені сонячно всміхається.
Сад до сонця рученьки простяг.
Із села до міста пробивається
Злототкана лінія життя.



Добрі люди плечі підставляли
І повчали: хлопчику, зятям,
Шлях твій рівний, світлий (а не скали)
Й злототкана лінія життя.

Дехто успіхам грайливо заздри́в:
Все у нього ладно, до пуття
І не знав, що поруч мене завжди
Злототкана лінія життя.

Радий, що зростав у ріднім слові,
Полюбив таким, як є буття,
І тому квітує калиново
Злототкана лінія життя.

25.01.2012



ХРОНОЛОГІЧНІ ВІХИ ЖИТТЯ ТА ТВОРЧОСТІ

1952

24 квітня. Народився Віталій Петрович Мацько у селі Шрубків Меджибізького району Кам'янець-Подільської області (тепер Летичівський район Хмельницької області).

1967

Червень. Закінчив Шрубківську восьмирічну школу. На цей час припадають перші проби пера, листується з редакцією всеукраїнського сатиричного журналу «Перець». Редактор часопису, письменник Федір Маківчук заохочує юнака до активної творчої праці.

1969

31 травня. У Летичівській районній газеті «Колгоспна правда» опубліковано перший вірш «Весна іде».

Червень. Закінчив Меджибізьку середню загальноосвітню школу.

Серпень. Зарахований студентом Хмельницького технікуму радянської торгівлі (нині економічний технікум).

1970

12 травня 1970 р. – 16 травня 1972 р. – проходження служби у військах протиповітряної оборони Московського військового округу.

1973

23 червня. Закінчив Хмельницький технікум радянської торгівлі за спеціальністю товаровознавець продовольчих товарів. Працює за фахом (1973-1979). Майстер спеціалізованого управління «Спецбудмеханізація» м. Хмельницького (1979-1982).

1982

Серпень. Поступив на факультет журналістики Київського державного університету імені Т.Г. Шевченка.

Листопад. Працює кореспондентом Хмельницької районної газети «Прибузька зоря».

1987

Працює заступником редактора Ізяславської районної газети «Колгоспне життя».

1988

28 червня. Закінчив факультет журналістики КДУ імені Т.Г. Шевченка.

1989

Летичівським районним військовим комісаріатом 24 квітня призваний на військову службу (перепідготовку) і відправлений у зону Чорнобильської АЕС ліквідовувати наслідки аварії. У забрудненій зоні перебував до 19 липня.

1990

4 березня. Жителі села Шрубкова обрали В.П.Мацька депутатом Летичівської районної ради.

У Києві видрукувана книга «Дзвони пам'яті», куди увійшли нариси В. Мацька про спалені фашистами села Сошне і Покощівку Ізяславського району.

13 жовтня. Обраний головою новоствореного Летичівського районного товариства «Спілка «Чорнобиль».

Грудень. Працює заступником редактора газети «Кам'янець-Подільський вісник», одночасно за сумісництвом – викладач кафедри української мови і літератури Кам'янець-Подільського педінституту (до 4 червня 1994 року).

1991

Виходить у світ книга «Літературне Поділля».

1992

Виходить друком повість-есе «Вбите коріння». Редагує газету міської Ради «Кам'янець-Подільський вісник» (7 грудня 1992 – 5 липня 1994).

1993

Виходить книга-свідчень «Голод на Поділлі».

1994

Виходить книга літературно-критичних нарисів «Злотонить».

Липень-жовтень. Працює відповідальним секретарем Хмельницької обласної молодіжної газети «Ровесник».

17 грудня. Обраний головою Хмельницького обласного товариства «Просвіта» імені Т.Г. Шевченка, одночасно працює кореспондентом газети «Майбуття» Хмельницького обласного управління освіти.

1995

Виходять книги «Кузьма Гриб», «Володимир Герасименко».

1996

Побачили світ книги «Зелений Мис», «Шевченко у серці моїм», «Кость Солуха».

1997

Виходить книга про творчість Дмитра Білоуса «Чародій дива калинового».

1998

5 травня. Привселюдно захистив дисертацію на вченій раді Київського національного університету імені Т.Г. Шевченка, здобувши науковий ступінь кандидата філологічних наук.

У світ виходять книги «Друковане слово Поділля», «Повна бібліографія праць Івана Огієнка».

1998-1999

Редагує газету «Майбуття» обласного управління освіти.

1999-2001

Завідувач кафедри суспільних наук Хмельницького інституту економіки і підприємництва.

2000

Грудень. Став членом Національної спілки письменників України. Літературні псевдоніми: В. Базилюк, В. Мисик, В. Квітневий, В. Шрубківський.

2002-2006

Доцент кафедри філософії Хмельницького національного університету.

2006-2009

Докторант Інституту філології Київського національного університету імені Т.Г. Шевченка.

2007

За вагомий внесок у дослідження голодоморів в Україні, активну громадську діяльність з метою вшанування пам'яті жертв трагедії указом Президента України від 21 листоп. 2007 р. нагороджений орденом «За заслуги» III ступеня.

2009 по сьогодні

Доцент, завідувач кафедри теорії і методики Хмельницького обласного інституту післядипломної педагогічної освіти (за сумісництвом – професор кафедри українознавства і культури Хмельницького економічного університету).

2010, 23 вересня

Захистив докторську дисертацію на тему «Концепція людини і світу в українській діаспорній прозі XX століття».

БІБЛІОГРАФІЯ

НАУКОВІ ПРАЦІ

Окремі видання

1993

1. **Голод на Поділлі:** книга-свідчень / ред.-упоряд. В.П. Мацько. – Кам'янець-Поділ., 1993. – 104 с.

1996

2. **Долинна Л.** Кость Солуха: краєзн. розвідка / Л. Долинна, В. Мацько. – Хмельницький, 1996. – 12 с.

1997

3. **Чародій дива калинового:** (про Дмитра Білоуса). – Хмельницький, 1997. – 16 с.
4. **Словник літературознавчих термінів Івана Огієнка.** – Хмельницький: Просвіта, 1997. – 16 с.

1998

5. **Повна бібліографія праць Івана Огієнка.** – Хмельницький: Просвіта, 1998. – 32 с.
6. **Іван Огієнко – дослідник** давньої української літератури: автореф. дисертації на здобуття наук. ступ. канд. філол. наук. – К., 1998. – 19 с.
7. **Друковане слово Поділля.** – Хмельницький, 1998. – 32 с.

2000

8. **Гомін віків:** укр. л-ра давньої доби в наук. дослідж. І.Огієнка. – 2-ге вид., доп. – Хмельницький: Просвіта, 2000. – 132 с.
9. **Михайло Драгоманов і медієвістика.** – Хмельницький, 2000. – 80 с.

2003

10. **Злотонить–2:** проза укр. зарубіжжя. – Хмельницький: Просвіта, 2003. – 168 с.

2009

11. **Українська еміграційна проза XX століття:** [монографія]. – Хмельницький: ПП Дерепи І.Ж., 2009. – 388 с.: бібліогр. С. 358 -384.

12. **Українська мова:** підруч. для студентів вищих навч. закладів. – Львів, 2009. – 264 с.

2010

13. **Концепція людини і світу в українській діаспорній прозі XX століття:** автореф. дисертації на здобуття наук. ступеня д-ра філол. наук. – К, 2010. – 36 с.

14. **Методичні вказівки з дисципліни «Українська мова (за професійним спрямуванням)» для студентів усіх форм навчання і спеціальностей /** Хмельниц. екон. ун-т. – Хмельницький, 2010. – 34 с.

2011

15. **Зборовець І.В.** Василь Зборовець: життя і наукова діяльність: дослідження / І.В. Зборовець, В.П. Мацько. – Хмельницький: ПП Цюпак А.А, 2011. – 92 с.

**Доповіді, тези наукових конференцій,
статті у збірниках, наукових часописах**

1992

16. **Слово про Огієнка-славіста //** Культура України і слов'янський світ: матеріали наук.- практ. конф. Ч.1. – К., 1992. – С. 54-55.

1993

17. **Богословська поезія митрополита Іларіона (Огієнка)** // Збірник наукових праць Кам'янець-Поділ. педінституту: Секція філол. – Кам'янець-Поділ., 1993. – С. 301-305.
18. **Володимир Маняк і Лідія Коваленко** – творці джерельної бази з історії голодомору // Голод 1932-1933 рр. на Хмельниччині: причини, наслідки, уроки. – Хмельницький, 1993. – С. 15-16.
19. **Проскурів у творчості письменників** // Культура Поділля: історія і сучасність: матеріали другої наук.-практ. конф. 27-29 серп. 1993 р. – Хмельницький, 1993. – С. 47-48.
20. **Розвиток літературного процесу** на Поділлі періоду визвольних змагань // XXXXIII звітна наукова конференція кафедр інституту за 1991-1992 рр. (секція філол.). – Кам'янець-Поділ., 1993. – С. 27-29.
21. **Що означали «плани хлібозаготівель» у 1932 р.:** (на матеріалі Меджибіз. р-ну Вінниц. обл.) // Слобожанщина: голодомор 1932-1933 років. – К., 1993. – С. 117-120.

1995

22. **Іван Огієнко – церковний діяч** на Поділлі // Поділля і Волинь у контексті історії українського національного відродження: матеріали наук.-практ. конф. – Хмельницький, 1995. – С. 214- 216.
23. **Іван Огієнко – провісник** національної освіти // Матеріали IX-ї Подільської історико-краєзнавчої конференції. – Кам'янець-Поділ., 1995. – С. 319-325.
24. **Пророчі благовісти:** [Іван Огієнко, Володимир Герасименко, Оксана Вікул] // Проблеми духовного і національного відродження на Поділлі: зб. наук. праць. – Хмельницький, 1995. – С. 60-63.
25. **Ювілей подільської «Просвіти»** // Проблеми духовного і національного відродження на Поділлі: наук. зб. – Хмельницький; Київ, 1995. – С. 5-8.

1996

26. **Григорій Сковорода і Поділля** // Меджибіж: 850 років історії: матеріали наук.-практ. конф. 17 серп. 1996 р. – Меджибіж. 1996. – С. 124-126.
27. **Бібліографія просвітницької літератури** // Шкільна бібліотека, її роль в розбудові національної школи. – Хмельницький, 1996. – С. 61-62.
28. **Григорій Костюк про Івана Огієнка** // Дивослово. – 1996. – № 6. – С. 62.
29. **Роль І. Огієнка у розвитку бібліотечної справи в Україні** // Шкільна бібліотека, її роль у розбудові національної школи. – Хмельницький, 1996. – С.63-64.

1997

30. **Громадські засади у пресі Поділля періоду визвольних змагань (1918-1920)** // Доповіді та повідомлення IV-ї Всеукраїнської науково-теоретичної конференції. – Л., 1997. – С.77-79.
31. **І. Галятівський у творчості І. Огієнка** // Огієнківські читання Вип. 1. – К., 1997. – С. 27-32.
32. **Літературознавча термінологія Івана Огієнка** // Духовна і науково-педагогічна діяльність І.І. Огієнка (1882-1972) в контексті українського національного відродження. – Кам'янець-Поділ.; К., 1997. – С. 230.
33. **Політичні репресії на Хмельниччині: Червона жара** // Хмельниччина: роки становлення та поступу: матеріали Всеукр. конф. – Хмельницький, 1997. – С. 263-276.
34. **Світочі подільської культури:** [М. Садовський, К. Рубчакова, М. Коссак, М. Савіна] // Кам'яниччина в контексті історії Поділля: наук. зб. – Кам'янець-Поділ., 1997. – Т. 1. – С. 120-121.

35. **Сталінські репресії проти просвітян** // Великий терор на Хмельниччині. – Хмельницький, 1997. – С. 64-67.
36. **До України пригорнусь:** [Г. Костюк] // Дивослово. – 1997. – № 10. – С. 59-61.
37. **Просвітницький рух** на Поділлі у 20-х роках. – Дивокрай: наук.-краєзн. альм. Вип. 2. – Хмельницький, 1997. – С. 55-57.

1998

38. **Іван Огієнко – провісник** національної освіти // Освіта, наука і культура на Поділлі: зб. наук. праць. – Кам'янець-Поділ., 1998. – Т. 1. – С. 204-208.
39. **Пилявецька битва в обрамленні** художнього слова Івана Огієнка // Поділля і Південно-Східна Волинь в роки визвольної війни українського народу середини XVII ст.: матеріали Всеукр. іст.-краєзн. конф. – Стара Синява, 1998. – С. 135-137.
40. **Ювілей подільської «Просвіти»** // «Просвіта»: історія та сучасність. – К., 1998. – С. 324-328.
41. **Інтелектуал високої проби:** [Ю.Шевельов] // Дивослово. – 1998. – № 12. – С. 45-46.

1999

42. **Деталізація:** зоровий і конкретизований аспекти в життєписі Лесі Українки // Олена Пчілка і Волинь: матеріали конф. – Луцьк, 1999. – С. 88-90.
43. **Деякі аспекти удосконалення** викладання курсу «Українська ділова мова» в технічних вузах // Викладання психолого-педагогічних дисциплін у технічному університеті: методологія, досвід, перспективи. – К., 1999. – С. 213-216.
44. **Микола Мачківський** // Поляки на Хмельниччині: погляд крізь віки: матеріали наук.-краєзн. конф. – Хмельницький, 1999. – С. 592-596.

45. **Мовна культура у засобах масової інформації** бізнесового спрямування // Становлення та розвиток підприємництва в Україні: матеріали Всеукр. наук.-практ. конф. 28-29 квіт. 1999 р. – Хмельницький, 1999. – С. 323-325.

46. **Де пісень співала мати:** [Анатоль Юриняк] // Слово і час. – 1999. – № 7. – С. 25-27.

47. **«Вузлики» для УЛЕ»** // Слово і час. – 1999. – № 10. – С. 44-47.

2000

48. **Загальні вимоги до слова в діловому тексті** // Українська мова: навч.-метод. та виховні аспекти: зб. матеріалів всеукр. наук. конф. – Івано-Франківськ, 2000. – С. 120-121.

49. **Моральне здоров'я народу** // Чи має українська нація перспективу: зб. матеріалів міжнар. наук.-практ. конф. – К., 2000. – С. 115-118.

50. **Тарас Шевченко і подільська «Просвіта»** // Тарас Шевченко і українська культура ХХІ ст.: зб. наук. праць. – Кам'янець-Поділ., 2000. – С. 263-264; Пед. вісн. – 2000. – № 2. – С. 8.

51. **Меджибіж, Проскурів, Летичів** // Слово і час. – 2000. – № 1. – С. 43-45.

2001

52. **Костянтин Острозький в наукових дослідженнях Івана Огієнка** // Острогіана в Україні і Європі: матеріали міжнар. наук. симпозіуму. – Старокостянтинів, 2001. – С. 35-37.

53. **Роль емігрантів-подолян у книговидавничій справі** // Бібліотеки в інформаційному суспільстві: матеріали наук.-практ. конф. – Хмельницький, 2001. – С. 297-300.

54. **Творці подільської шевченкіани** // Тарас Шевченко і проблеми сучасної освіти. – Хмельницький, 2001. – С. 45-47.

55. **«Слово о полку Ігоревім»** у студіях Івана Огієнка // Слово і час. – 2001. – № 4. – С. 85-87.

2002

56. **Вплив Т.Г. Шевченка** на світогляд та розвиток творчої думки Івана Огієнка // Національна освіта: традиції і новації у контексті ідей Івана Огієнка. – К.; Житомир, 2002. – С. 70-72.

57. **Критичне осмислення творчості Т.Г. Шевченка** дослідниками української діаспори // Матеріали міжнародної наукової конференції, присвяченої 188-річчю від дня народження Тараса Шевченка. Шевченкознавчі студії. Вип. 5. – К., 2002. – С. 95-100.

58. **Наукова діяльність Григорія Костюка** у галузі українського літературознавства // Творча спадщина Григорія Костюка в контексті сучасної наукової думки. – К.-Хмельницький, 2002. – С. 29-41.

59. **Тимошик М.** Редакторська і публіцистична діяльність Григорія Костюка / М. Тимошик, В. Мацько // Там само. – С. 25-28.

60. **Мацько В.П.** Т.Г. Шевченко в житті і формуванні світоглядної позиції Г.О. Костюка / В.П. Мацько, С.І. Мельникова // Там само. – С. 122-127.

61. **Позаштатний актив редакції:** іст. аспект // Матеріали Всеукраїнської науково-методичної конференції «Історичне краєзнавство в системі освіти: здобутки, проблеми, перспективи»: наук. зб. – Кам'янець-Поділ., 2002. – С. 298-303.

62. **Фольклористичні потужності** в компаративістичних пошуках письменників української діаспори // Проблеми етнології, фольклористики, мистецтва Поділля та Південно-Східної Волині. – Кам'янець-Поділ., 2002. – С. 196-201.

63. **Подільська шевченкіана** // Шевченкознавчі студії: зб. наук. праць. Вип. 4. – К., 2002. – С. 95-100.

64. **В'ячеслав Єзерський** – автор роману «Шевченко» // Слово і час. – 2002. – № 3. – С. 34.

65. **Листи Григорія Костюка** до Віталія Мацька // Слово і час. – 2002. – № 10. – С. 10-12.

2003

66. **Духовне єднання**: [спогади, листи до В. Мацька] // Дмитро Нитченко – людина ідеї. – К., 2003. – С. 156-164.

67. **Мовно-стилістичне розкодування автографів О. Кисельова** – важливий компонент літературно-текстуального дослідження // Олександр Кисельов і літературний процес в Україні (30-60-ті роки XX століття): зб. наук. праць. – Хмельницький, 2003. – С. 55-62.

68. **Осмислення творчості Тараса Шевченка** дослідниками української діаспори. Вип. 5 // Шевченкознавчі студії: зб. наук. праць. – К., 2003. – С. 95-100.

69. **Проблеми мовного розбишацтва** в контексті журналістської етики // «Українська періодика: історія і сучасність»: матеріали 8-ї всеукр. наук. конф. – Л., 2003. – С. 615-621.

70. **Проблеми соціальної захищеності** громадян в умовах ринкової економіки та їх висвітлення засобами масової інформації // Розвиток ринкової економіки на Поділлі: здобутки, проблеми, перспективи. – Хмельницький, 2003. – С. 284-288.

71. **Баженов Л.В.** Феномен української інтелігенції Подільського краю 20-30-х років XX ст.: (спроба екзистенціального аналізу) / Л.В. Баженов, В.П. Мацько // Олександр Кисельов і літературний процес в Україні (30-60-ті роки XX ст.): зб. наук. праць. – Хмельницький, 2003. – С. 22-26.

2004

72. **Духовне єднання поколінь** родини Юхима Сіцінського (рефлексії іст. реалій сучасності) // Юхим Сіцінський в історії та культурі Поділлі: зб. наук. праць за матеріалами всеукр. наук.-практ. конф. – Кам'янець-Поділ., 2004. – С. 359-376.

2005

73. **Баженов Л.В.** «Просвіта» мовою документів / Л.В. Баженов, В.П. Мацько // Просвіта в духовно-культурному піднесенні України: матеріали всеукр. наук.-практ. конф. – Хмельницький, 2005. – С. 8-27.

74. **«Просвіта» – форпост** національного поступу: іст.-філософ. аспект // Там само. – С. 34-45.

75. **Журналістика як один** із різновидів творчої діяльності // Українська журналістика: історія і сучасність. – Л., 2005. – С. 383-386.

76. **Листування як об’єкт** літературознавчого та історико-бібліографічного дослідження // Володимир Січинський – історик, мистецтвознавець, архітектор, педагог України і української діаспори. – Кам’янець-Поділ., 2005. – С. 115-121.

77. **Проблеми функціонування української мови** у вищих навчальних закладах 3-4 рівнів акредитації // Стан і проблеми трансформації фінансів та економіки регіонів у перехідний період: зб. наук. праць. – Хмельницький, 2005. – С. 577-580.

78. **Філософія інтуїтивізму як стратегія** розкодування езотеричного змісту художнього тексту (на прикладі роману Е. Андіївської «Герострати») // Актуальні проблеми гуманітарних та природничих наук: зб. наук. праць викладачів Хмельниц. нац. у-ту. – Хмельницький, 2005. – С. 57-58.

79. **Філософія перекладної літератури:** деякі культурно-історичні та психолого-педагогічні аспекти: зб. наук. праць. – Хмельницький, 2005. – С. 116-118.

80. **Філософсько-етичні погляди** Івана Огієнка // Вісник Національного технічного університету «Київський політехнічний інститут». – К., 2005. – № 2 (14). – С. 13-17.

2006

81. **Мова прозових творів:** фрагменти з української діаспорної ідіології // Збірник наукових праць НДІ українознавства. – К., 2006. – Т. X. – С. 168-174.

2007

82. **Дешифрування езотеричного художнього тексту з позицій герменевтики** // Літературознавчі студії. Вип. 19. Ч. 2. – К., 2007. – С. 15-27.

83. **Людина і світ:** неоромантичні мотиви у творчості Степана Риндика // Збірник наукових праць НДІ українознавства. – К., 2007. – Т. XVII. – С. 428-435

84. **Творчий підсумок науковця:** [минуло 5 років від дня смерті Г. Костюка] // Слово і час. – 2007. – № 10. – С. 36-37.

2008

85. **Екзистенціальні проблеми в контексті** роману Василя Барки «Спокутник і ключі землі» // Гуманітарні науки в сучасному негуманітарному ВНЗ: зб. матеріалів міжнар. наук.-практ. конф. – Чернівці, 2008. – С. 45-48.

86. **Інтенціональність літератури – основа** дослідження світу (за творчістю Людмили Коваленко) // Літературознавчі студії. Вип. 21. Ч. 2. – К., 2008. – С. 50-56.

87. **Концепція осяяння людини і світу:** теорія платонізму в художніх творах // Вісник Київського національного університету ім. Тараса Шевченка. Сер.: Літературознавство, мовознавство, фольклористика. Вип. 19. – К., 2008. – С. 20-26.

88. **Людина і світ в контексті** образів, ідей, символів, емпатичного переживання (інтуїтивного передчуття) // Наукові записки Тернопіль. нац. педуніверситету ім. В. Гнатюка. Сер.: Літературознавство. Вип. 25 / за ред. проф. М. Ткачука. – Тернопіль, 2008. – С. 230-242.

89. **Світ символів у художньому тексті** (на прикладі прози українського зарубіжжя) // Наукові записки Тернопіл. нац. педуніверситету ім. В. Гнатюка. Сер.: Літературознавство. Вип. 24 / за ред. проф. М. Ткачука. – Тернопіль, 2008. – С. 358-365.
90. **Пилявецька битва 1648 р.** – важливий чинник наукового краєзнавства та літературознавства // Пилявецька битва 1648 р. в історії України: матеріали всеукр. наук. практ. конф., присвяч. 360-річчю битви під Пилявцями. – Хмельницький, 2008. – С. 62-67.
91. **Мовою документів**, голосом очевидців // Геноцид: голодомор 1932-1933 рр. на Хмельниччині: причини, жертви, наслідки: матеріали всеукр. наук.-практ. конф. – Хмельницький; Кам'янець-Поділ., 2008. – С. 359-372.
92. **Фразеологічні засоби мови в художньому стилі** // Проблеми гуманізації навчання та виховання у вищому закладі освіти. – Ірпінь, 2008. – С. 166-168.
93. **Сенс життя:** людина і світ на тлі предметності // Дивослово: наук.-метод. журн. – 2008. – № 11. – С. 33-37. – (До 75-річчя голодомору в Україні).

2009

94. **Концептуальне прочитання двосвіття в неоромантичній прозі української діаспори XX століття** // Література та культура Полісся. Вип. 48: Регіон. історія та культура в сучасних дослідженнях / відп. ред. і упоряд. Г.В. Самойленко. – Ніжин, 2009. – С. 3-10.
95. **Людина і світ в українській діаспорній прозі** // Слово і час. – 2009. – № 3. – С. 83-92.

2010

96. **Художня модифікація** езотерично-герменевтичних моделей людини і світу (за творами Олександра Купріна) // Олександр Купрін і Поділля: матеріали наук. конф. – Хмельницький, 2010. – С. 37-48.

97. **Між висловлюванням ідеї та художньою структурою** // Смотрич О. Подорож у країну ночі: [оповід., новели, відгуки, листи]. – Хмельницький, 2010. – С. 3-28.

98. **Інтертекстуальність поетичних структур** // Актуальні проблеми української літератури і фольклору: наук. зб. Вип. 15. – Донецьк, 2010. – С. 49-56.

2011

99. **Акцентований антропоцентризм** в еміграційній прозі письменників-подолян // Подільська еміграція в контексті європейської та світової культури: матеріали міжнар. наук.-практ. конф. (Хмельницький, 17-18 берез. 2011 р.). – Хмельницький, 2011. – С. 40-46.

100. **Громадсько-просвітницька діяльність** Богдана Головина (кінець XX – початок XXI ст.) // Богдану Головину 80! – Тернопіль, 2011. – С. 12-14.

101. **Поетичне мовлення Олександра Смотрича** в аспекті художнього сприйняття // Наукові праці Кам'янець-Подільського національного університету ім. Івана Огієнка: Філол. науки. Вип. 28. – Кам'янець-Поділ., 2011. – С. 280-285.

102. **«Механізм» дешифрування метафори та її стилістичні функції** (на прикладі укр. діаспорної прози) // Наукові записки Тернопільського національного педагогічного університету ім. В. Гнатюка. Сер.: Літературознавство. Вип. 31 / за ред. М.П. Ткачука. – Тернопіль, 2011. – С. 248-259.

103. **Екзистенційна концепція зображення людини і світу** в еміграційній прозі XX століття // Теоретична і дидактична філологія: зб. наук. праць. Вип. 10 / за ред. Г.Л. Токмань. – К., 2011. – С. 243-254.

104. **Науково-педагогічна діяльність** Івана Огієнка: київська доба // Іван Огієнко і сучасна освіта та наука: наук. зб. Вип. VIII. – Кам'янець-Поділ., 2011. – С. 178-187.
105. **Наукова діяльність І. Огієнка** польської еміграційної доби // Культурно-історична спадщина Польщі та України як чинник розвитку полікультурної освіти: зб. наук. праць / за ред.: В. Кременя, Т. Левовицького, С. Сисоєвої. – Хмельницький, 2011. – С. 394-397.
106. **Культурний код інтертекстуального** прочитання моделі «людина – світ – час» у творах Олександра Купріна // Українська словесність та культура в контексті формування духовно-моральних цінностей українського суспільства: матеріали Всеукр. наук.-практ. конф. – Ірпінь, 2011. – С. 119-129.
107. **Інтертекстуальне прочитання** філологічних праць Василя Зборовця // Педагогічний дискурс: зб. наук. праць. Вип. 9 / гол. ред. І.М. Шоробура. – Хмельницький, 2011. – С. 207-211.
108. **Рідна мова в дошкільлі** // Дошкільна освіта: новації, проблеми, перспективи: матеріали обл. наук.-практ. конф. 17 трав. 2011 р. – Хмельницький, 2011. – С. 83-84.
109. **Онірично-міфологічний дискурс** роману «Майстер і Маргарита» Михайла Булгакова й повісті «Планетник» Бориса Харчука: порівняльний аналіз // Майстер і література: (до 120-річчя з дня народж. М.О. Булгакова): матеріали всеукр. наук.-практ. конф. 17 трав. 2011 р. – Хмельницький, 2011. – С. 5-16.
110. **Культурологічна парадигма** в літературно-критичній та епістолярній спадщині: Олександр Білецький і Мирон Степняк // Наукові праці. Філологія. Літературознавство. Вип. 154. – Миколаїв, 2011. – Т. 166. – С. 73-78.
111. **Тропи, синтаксичні фігури** в структурі поезиї Олександра Смотрича // Смотрич О. Скупі вірші. – Хмельницький, 2011. – С. 110-129.

112. **Фольклорна лінія в поезії Петра Карася** // Наукові записки Тернопільського національного педагогічного університету ім. В. Гнатюка. Сер.: Літературознавство. Вип. 32 / за ред. М.П. Ткачука. – Тернопіль, 2011. – С. 99-102.

113. **Образ Тараса Шевченка в літературному й міждисциплінарному дискурсі** // Педагог. вісн. – 2011. – № 4. – С. 4-6.

2012

114. **Аксіологічний потенціал в поемі «Прокляті роки» Юрія Клена** // Творчість Юрія Клена і міжвоєнна доба в українській літературі. – Вінниця, 2012. – С. 64-73.

115. **Національні мотиви Лесі Українки в аспекті естетичного модернізму** // Культура народів Причорномор'я. – Симферополь, 2012. – № 216. – С. 169-171.

116. **Сучасний урок української літератури, або Погляд на проект концепції реформування літературної освіти** // Дивослово. – 2012. – № 2. – С. 46-47.

КРИТИКА, ЛІТЕРАТУРОЗНАВСТВО

1973

117. **Зернини творчого засіву: огляд віршів** // Колгосп. правда. – 1973. – 27 січ.

118. **Ключі до творчості: огляд віршів** // Колгосп. правда. – 1973. – 18 серп.

1982

119. **Завжди з народом: [М. Стельмах]** // Прибуз. зоря. – 1982. – 22 трав.

1983

120. **Творче зростання** // Прибуз. зоря. – 1983. – 3 груд. – Рец. на зб. поезій М. Федунця «Свято роси».

1984

121. **Перша ластівка:** [відгук на кн. оповід. В. Горбатюка «Ясен-дерево»] // Прибуз. зоря. – 1984. – 16 лют.
122. **Укорінення** // Прибуз. зоря. – 1984. – 7 квіт. – Рец. на зб. оповід. В. Горбатюка «Ясен-дерево».
123. **Кроки тверді і сміливі** // Прибуз. зоря. – 1984. – 19 трав. – Рец. на зб. поезій П. Гірника «Спрага».
124. **Син землі подільської:** [В. Свідзінський.] // Прапор Жовтня. – 1984. – 2 черв.
125. **Рядки з листів** // Друг читача. – 1984. – 21 черв. – Рец. на зб. оповід. В. Горбатюка «Ясен-дерево».
126. **Анатолій Свидницький** // Прибуз. зоря. – 1984. – 18 серп. – Рец. на однойменну повість А. Мацевича.

1985

127. **Глибока Долина** // Колос. – 1985. – 26 січ. – Рец. на однойменну повість В. Шевченка.
128. **Спалах:** [З. Кицюк] // Колгосп. правда. – 1985. – 31 серп.
129. **Купрін на Поділлі** // Вперед. – 1985. – 7 жовт.
130. **Родом з Поділля:** [М. Пилинська] // Прапор Жовтня. – 1985. – 7 груд.
131. **Пером і скальпелем:** [В. Захаржевський] // Рад. Поділля. – 1985. – 13 груд.
132. **Хризантеми на пам'ять:** [зустріч з М. Федунцем] // Прибуз. зоря. – 1985. – 14 груд.

1986

133. **І слово – зброя:** [З. Кицюк] // Корчагінець. – 1986. – 13 лют.
134. **Біля джерел прози:** [К. Гордієнко] // Вперед. – 1986. – 1 берез.

135. **Із когорти перших:** [М. Сенгалевич] // Рад. Поділля. – 1986. – 1 берез.
136. **Дідусь малого Мишка** // Друг читача. – 1986. – 3 квіт. – Рец. на зб. оповід. В. Горбатюка «Золоті кораблі».
137. **Зустріч з письменниками** // Прибуз. зоря. – 1986. – 12 квіт.
138. **Редактор «Червоного кордону»** [Сава Божко] // Рад. Поділля. – 1986. – 26 трав.
139. **До народних джерел** // Корчагінець. – 1986. – 17 лип. – Рец. на кн. «Поезії» В. Свідзінського.
140. **Наснажливим словом** // Корчагінець. – 1986. – 24 лип. – Рец. на зб. поезій Лариси Колос «Осторожно, счастье!».
141. **Хороший дарунок:** [відгук на зб. оповід. В. Горбатюка «Золоті кораблі»] // Прибуз. зоря. – 1986. – 2 серп.
142. **Така соковита, така** поетична мова: [В. Захаржевський] // Корчагінець. – 1986. – 21 серп.
143. **Жага неба** // Друг читача. – 1986. – 30 жовт. – Рец. на повість «Встреча за звуковым барьером» Ст. Костяного.
144. **Було б п'ятдесят:** [В. Михайличенко] // Прибуз. зоря. – 1986. – 13 листоп.
145. **Майстер прози** [К. Гордієнко] // Корчагінець. – 1986. – 13 груд.
146. **І край став рідним:** [В. Минко] // Рад. Поділля. – 1986. – 19 груд.
147. **За покликом часу:** [М. Трублаїні] // Рад. Поділля. – 1986. – 26 груд.

1987

148. **Поет-селянин Захар** Кицюк // Вітчизна. – 1987. – № 2. – С. 192.

149. **Юність її покоління:** [М. Сенгалевич] // Рад. жінка. – 1987. – № 6. – С. 10.
150. **Пісня його не згасне:** [Л. Левицький] // Вперед. – 1987. – 3 січ.
151. **Лірика солдатських буднів:** [М. Цимбалюк] // Прибуз. зоря. – 1987. – 21 лют.
152. **Революцією гартований:** [І. Дубинський] // Прибуз. зоря. – 1987. – 19 берез.
153. **Червоний сількор:** [М. Трублаїні] // Корчагінець. – 1987. – 19 берез.
154. **Парад червоних козаків:** [Є. Кирилюк] // Корчагінець. – 1987. – 26 берез.
155. **Нев'януча зоря:** [М. Трублаїні] // Прибуз. зоря. – 1987. – 25 квіт.
156. **Боєць, письменник, журналіст:** [Семен Сумний] // Колгосп. правда. – 1987. – 1 серп.
157. **Василь Шопінський** // Рад. Поділля. – 1987. – 14 серп.
158. **Тут пам'ятають його:** [О. Донченко] // Корчагінець. – 1987. – 17 серп.
159. **Днів бентежних течія** // Колгосп. життя. – 1987. – 3 жовт. – Рец. на зб. поезій М. Федунця «Обличчя долі».
160. **Нам боротьба святий** двигун прогресу: [В. Поліщук] // Культура і життя. – 1987. – 11 жовт.
161. **Він плекав сад дружби:** [Г. Гай] // Колгосп. життя. – 1987. – 12 груд.
162. **Бентежного серця порив:** [В. Поліщук.] // Рад. Поділля. – 1987. – 18 груд.
163. **Пером і багнетом:** [В. Примаков] // Культура і життя. – 1987. – 26 груд.

1988

164. **Воронін Прохор Данилович** // УЛЕ. – К., 1988. – Т. 1. – С. 359.
165. **Од витоків до гирла** // Корчагінець. – 1988. – 21 лют. – Рец. на книгу О. Зінченко «Кость Гордієнко».
166. **Перевесло пам'яті** / розмова з І. Дубинським // Колгосп. життя. – 1988. – 19 берез.
167. **Під зорею жовтня** / розмова з В. Беляєвим // Колгосп. життя. – 1988. – 7 листоп.

1989

168. **Веселі і сумні дороги**: [Прина Стешенко, Леся Українка] // Вітчизна. – 1989. – № 7. – С. 203-204.
169. **Спрага відкриття**: [О. Кисельов] // Корчагінець. – 1989. – 8 січ.
170. **Універсальний труд**: [про 1-й т. УЛЕ] // Корчагінець. – 1989. – 6 лют.
171. **А роман – невідомий**: [В. Єзерський і Т. Шевченко] // Корчагінець. – 1989. – 12 берез.
172. **«Молодість Тесленка»** Семена Сумного: дослідж. // Колгосп. правда. – 1989. – 20 черв.
173. **Шляхами незвіданими** // Корчагінець. – 1989. – 3 верес. – Рец. на книгу «Спогади про М. Коцюбинського».
174. **Життя і слово**: [К. Гордієнко] // Корчагінець. – 1989. – 3 жовт.
175. **Чи пам'ятають мене подоляни?**: [К. Гордієнко] // Колгосп. правда. – 1989. – 3 жовт.
176. **Зірка грона п'ятірного**: [М. Драй-Хмара] // Корчагінець. – 1989. – 8 жовт.

1990

177. **Дніпровський І.Д., Демчук О.Я., Єзерський В.В., Єзерський М.В., Заховай Ю.А., Касьяненко Г.Г., Кисельов О.І., Клочья А.В.** // УЛЕ. – К., 1990. – Т. 2. – С. 32, 75-76, 183, 251, 427-428, 469, 492.

178. **Очищення совісті:** дит. л-ра 30-х р. // Корчагінець. – 1990. – 25 берез.

179. **Не уникали репресій:** (літ. процес поч. 20-х років на Поділлі) // Колгосп. правда. – 1990. – 5 лип.

180. **Репресована творчість:** [В. Єзерський] // Корчагінець. – 1990. – 12 серп.

181. **Михайло Старицький** // Колгосп. правда. – 1990. – 13 верес.

182. **Дорога товаришка Марія:** [М. Галич] // Корчагінець. – 1990. – 9, 16 груд.

1991

183. **Літературне Поділля:** довід. і переклади. – Хмельницький, 1991. – 111 с.

184. **Дорога болю:** [Г. Коцюба] // Вітчизна. – 1991. – № 9. – С. 190-191.

185. **Молодість Марії:** [М. Пилинська] // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1991. – 19, 23 січ.

186. **Серафима Миколаївна Годованець** // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1991. – 16 січ.

187. **Слово Валер'яна Підмогильного** // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1991. – 23 лют.

188. **Професор вокалу** [С. Козак] // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1991. – 23 берез.

189. **України слово невмируще:** [П. Воронін] // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1991. – 3 квіт.

190. **Не ошукайся, доле:** [В. Свідзінський] // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1991. – 23 жовт.

191. **Поетична ластівка земляка** // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1991. – 1 груд. – Рец. на зб. поезій А. Браеску «У товаристві осокорів».

1992

192. **З вершини літ** / передм. до альм. «Буяння» // Буяння. – 1992. – С. 5-9.

193. **Перехресні стежки:** [Л. Білецький, Олег Ольжич] // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1992. – 1 січ.

194. **За христову віру постраждав:** [Панько Педа] // Поділ. братство. – 1992. – № 2. – С. 24-25.

195. **Майстер сатиричної п'єси:** [В. Минко] // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1992. – 8 квіт.

196. **Вшанували пам'ять вченого:** [Л. Білецький] // Поділ. вісті. – 1992. – 23 трав.

197. **Про минуле, сучасне і «Сучасність»** / розмова з І. Дзюбою // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1992. – 4 черв.

198. **Повертаємо ім'я:** [Л. Білецький] // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1992. – 2 трав.

199. **У білім розгойданім світі** // Поділ. вісті. – 1992. – 3 верес. – Рец. на зб. поезій Д. Онковича «Леміш до сонця».

200. **Дорога у безсмертя пролягла:** [Д. Бузько] // Край Кам'янецький. – 1992. – 3 верес.

201. **Озвалися струнами гай:** [Г. Костюк.] // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1992. – 7 листоп.

202. **На честь ювіляра:** [Г. Костюк] // Поділ. вісті. – 1992. – 7 листоп.

203. **За христову віру постраждав:** [П. Педа] // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1992. – 9 груд.

204. **Нове про Панька Педу** // Поділ. вісті. – 1992. – 15 груд.

1993

205. **Повертаємо ім'я Панька Педи** // Слово і час. – 1993. – № 5. – С. 83-84.

206. **Контрасти Саші Красного** // Вітчизна. – 1993. – № 2. – С. 154-155.

207. **Школа академіка Мазуркевича** // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1993. – 1 верес.

208. **Пам'яті поета-байкаря:** [М. Годованцеві–100] // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1993. – 29 верес.

209. **Останні листи Бажана** // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1993. – 24 листоп.

210. **Довгий шлях до Парнасу:** [В. Михайличенко] // Слово і час. – 1993. – № 2. – С. 39-42.

211. **На зламі епох:** [В. Поліщук] // Дністер. – 1993. – № 2-3. – С. 49-51.

212. **Лицар духу і совісті:** [О. Кисельов] // Поділ. вісті. – 1993. – 16 берез.

213. **Цей опальний Кисельов** // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1993. – 27 берез.

214. **Зі щедрим ужином,** професоре: [П. Свідер] // Поділ. вісті. – 1993. – 6 квіт.

215. **У творчому ключі:** [Мирослава Лещенко] // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1993. – 12 трав.: фото.

216. **Я прагнув до вільної думки:** [Ю. Шевельов] // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1993. – 8 верес.: фото.

217. **Загубився у віддалях часу:** [В. Кириленко] // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1993. – 11 верес.
218. **Гомонять в акордах почуття:** [М. Подолян] // Поділ. вісті. – 1993. – 25 верес.: фото.
219. **Творець сміху:** [М. Годованець] // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1993. – 25 верес.
220. **Про Марію Пилинську** // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1993. – 13 жовт.: фото.
221. **Спадщина:** Т. Масенко і його поема «Степові тюльпани» // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1993. – 15 груд.
222. **Щедре жниво поета:** [про творчість В. Нечитайла] // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1993. – 18 серп.

1994

223. **Стелилась терниста дорога:** [про Ю. Клена] // Зорі крізь ґрати: вибр. вірші репрес. і замовчув. поетів. – Хмельницький, 1994. – С. 6-7.
224. **Трагічна лірика душі:** [про П. Педу] // Там само. – С. 30.
225. **Розстріляна муза:** [про Л. Лупана] // Там само. – С. 42.
226. **Паросток нової літератури:** [післямова] // Граб А. Мученики. – Кам'янець-Поділ., 1994. – С. 267-269.
227. **Найвища оцінка поваги й любові:** [про Ю. Збанацького] // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1994. – 29 січ.
228. **У Канаді бідному пропасти не дають:** [Ольга Мак] // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1994. – 15 берез.
229. **Пам'яті полум'яного Ольжича** // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1994. – 9 черв.
230. **Відомий письменник і Кам'янець:** [Б. Антоненко-Давидович] // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1994. – 14 лип.

231. **В гостях у Тичини** // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1994. – 16 лип.
232. **Тріумф і трагедія митця**: [О. Довженко] // Час. – 1994. – 10 верес.
233. **У Канаді не мед, але жити можна**: [Ольга Мак] // Ровесник. – 1994. – 23 верес.
234. **1 праця невсипуща**: [К. Гордієнко та Ю. Смолич] // Поділ. вісті. – 1994. – 1 жовт.
235. **Копержинський – педагог і учений** // Майбуття. – 1994. – листоп.
236. **Будитель національної ідеї** [В. Маняк] // Час. – 1994. – 5 листоп.
237. **Тарас і Поділля**: [відгук на кн. А. Сваричевського] // Поділ. вісті. – 1994. – 22 груд.

1995

238. **Кравець О.Й., Коцюба Г.М., Крижевич Є.Д., Красний Саша, Либединський Ю.М., Лупан Л.С., Мартиненко І.Г., Ненцінський А.Й.** // УЛЕ. – К., 1995. – Т. 3. – С. 31, 40, 49, 57, 171, 239, 301, 482.
239. **Велична пам'ятка українського духу**: [про І. Огієнка] // Дивослово. – 1995. – № 7. – С. 59-60.
240. **Празької школи поет**: [М. Чирський] // Слово і час. – 1995. – № 4. – С. 12.
241. **Злочин без кари** // Слово і час. – 1995. – № 9-10. – С. 76-80. – Рец. на повість Ольги Мак «Каміння під косою».
242. **Нехай святиться ім'я твоє у віках**: [М. Рильський] // Майбуття. – 1995. – № 5.
243. **Нагадала фотографія**: [про П. Тичину] // Майбуття. – 1995. – квіт.

244. **«Я воскрес, щоб із вами жити»:** [Т. Осьмачка] // Майбуття. – 1995. – № 6.
245. **Довго йшов до тебе, Україно:** [Т. Осьмачка] // Майбуття. – 1995. – № 9.
246. **Ісайя Кам'янчанин – зачинатель** полемічної літератури: [вступ. слово і пер. творів] // Майбуття. – 1995. – жовт.
247. **З журбою радість обнялась:** [В. Герасименко] // Поділ. вісті. – 1995. – 5 жовт.
248. **Повернувся із забуття:** [Л. Лупан] // Майбуття. – 1995. – № 20-21. – С. 5.

1996

249. **Ісайя Кам'янчанин – зачинатель** полемічної літератури // Листя древнього дерева: літ.-худ. вид. / ред.-упоряд. М.Ф. Федунець. – Хмельницький, 1996. – С. 5-7.
250. **На чатах віри православної:** [про Герасима Смотрицького] // Там само. – С. 11-12.
251. **Дем'ян Наливайко** // Там само. – С. 19.
252. **Петро Попович-Гученський** // Там само. – С. 22-23.
253. **Дослідник давньої української літератури** [І. Огієнко] // Педагог. вісн. – 1996. – № 1. – С. 30-31.
254. **Празької школи поет:** [М. Чирський] // Поділ. вісті. – 1996. – 15 лют.
255. **Побратим поетеси** / розмова з канд. філол. наук Л. Мірошніченко про Л. Українку // Майбуття. – 1996. – лют.
256. **Книга, що припізналась** на сорок літ // Час. – 1996. – 14 верес. – Рец. на монографію Г. Костюка «Сталінізм в Україні».
257. **Леся Українка в школі:** [вікторина] // Майбуття. – 1996. – № 3.

258. **Як живий він** приходить до нас: [В. Михайличенко] // Поділ. вісті. – 1996. – 17 верес.

259. **Як знаємо Кобзаря?:** [вікторина] // Майбуття. – 1996. – № 11.

1997

260. **Кому повідаю печаль?** // Вісн. Деражнянщини. – 1997. – 1 лют. – Рец. на зб. поезій Р. Лук'янчук «Гіні на зорі».

261. **На скрижалях невблаганної долі:** [М. Кривинюк і Леся Українка] // Поділ. вісті. – 1997. – 11 лют.

262. **Вірші Ольги Лихогляд** // Педагог. вісн. – 1997. – № 1. – С. 36.

263. **Фізіотерапія словом:** [І. Огієнко та Є. Маланюк] // Майбуття. – 1997. – берез.

264. **Світова велич Кобзаря** // Час. – 1997. – берез.

265. **«Я так люблю свою Україну»:** [Т. Шевченко] // Майбуття. – 1997. – № 5.

266. **Стежками життя вченого** [Миколи Мушинки] // Майбуття. – 1997. – № 8.

267. **З гумором у дружбі:** [В. Мельник] // Поділ. вісті. – 1997. – 8 трав.

268. **Автограф на спомин** // Наш Микола Магера: нариси, ст., рецензії. – Хмельницький, 1997. – С. 52-53.

1998

269. **Рвали душу мою:** [В. Сосюра] // Поділ. вісті. – 1998. – 6 січ.

270. **Як поєднати ніжність і жорстокість?:** [В. Сосюра] // Майбуття. – 1998. – № 1.

271. **Честь і совість українського письменства:** [Олесь Гончар] // Майбуття. – 1998. – квіт.
272. **З Надзбруччя, з подільського краю:** [про Л. Задорожну] // Поділ. вісті. – 1998. – 30 черв.
273. **А сонце підбивалося у небі:** [Ольга Мак] // Поділ. вісті. – 1998. – 21 лип.
274. **Поезія зоряних ночей:** [Л. Левицький] // Майбуття. – 1998. – № 15.
275. **На вітрах пронизливих епох:** [Б. Мамайсур] // Поділ. вісті. – 1998. – 13 серп.
276. **Оновлювач рідного слова:** [Іван Іов] // Поділля. – 1998. – 9 жовт.
277. **Ремарка до чистового автографа Івана Іова** // Літ. громада. – Хмельницький, 1998. – № 4-5. – С. 7.

1999

278. **Автограф з натури:** [Олександра Ванжула] // Літ. Україна. – 1999. – 25 лют.

2000

279. **100 років від дня народження З.К. Кицюка (1900-1923)** // Календар знаменних і пам'ятних дат Хмельниччини на 2000 рік. – Хмельницький, 2000. – С. 21-22.
280. **100 років від дня народження Г.М. Гая (1900-1966)** // Там само. – С. 25-26.
281. **100 років від дня народження Ю.І. Липи (1900-1944)** // Там само. – С. 27-28.

2001

282. **Красо України – Подолля...** // Просвіта: літопис нового часу. – К., 2001. – С. 94-97.

283. **Сім струн співучих:** пам'яті Дмитра Нитченка // Автограф: зб. Хмельниц. обл. орг. Нац. спілки письменників України. – Хмельницький, 2001. – С. 71-73.; Високий замок плюс Хмельниччина. – 2001. – 13 квіт.
284. **100 років від дня народження** М.А. Чирського (1902-1942) // Календар знаменних і пам'ятних дат Хмельниччини на 2002 рік. – Хмельницький, 2001. – С. 29-30.
285. **80 років від дня народження** О. Смотрича // Там само. – С. 41-42.
286. **110 років від дня народження** К.Т. Туркала (1892-1979) // Там само. – С. 45-46.
287. **115 років від дня народження** С. Риндика (1887-1972) // Там само. – С. 50-51.
288. **100 років від дня народження** Г.О. Костюка // Там само. – С. 51-53.
289. **100 років від дня народження** Анатолія Юриняка (1902-1996) // Там само. – С. 53-54.
290. **До Михлі повернувся:** Герась Соколенко-Шмигельський // «Високий замок» плюс Хмельниччина. – 2001. – 23 берез.
291. **Остання прижиттєва книжка** [Т. Шевченка] // Поділ. вісті. – 2001. – 10 квіт.
292. **Мов спалах зірки:** [Герась Соколенко] // Поділ. вісті. – 2001. – 6 лют.
293. **Нагадала фотографія:** [П. Тичина] // «Високий замок» плюс Хмельниччина. – 2001. – 2 лют.
294. **Марія Галич** – не галичанка // Високий замок плюс Хмельниччина. – 2001. – 29 серп.
295. **Розімкнули літа колокруг:** М. Галич // Слово Просвіти. – 2001. – 14 верес.
296. **Повернення Галі Мазуренко** // Слово Просвіти. – 2001. – 21 груд.

2002

297. **Міnorні ноти ілюзій рожевих:** [літ. життя] // Автограф: зб. Хмельниц. обл. орг. Нац. спілки письмен. України. – Хмельницький, 2002. – С. 31-33.

298. **100 років з дня народження** О.І. Кисельова (1903-1967) // Календар знаменних і пам'ятних дат Хмельниччини на 2003 рік. – Хмельницький, 2002. – С. 29-30.

299. **65 років від дня народження** Олександрі Ванжули // Там само. – С. 33-34.

300. **70 років від дня народження** О.Н. Мак (1913-1998) // Там само. – С. 42-43.

301. **Іду поміж беріzkами:** [Л. Левицький] // Вперед. – 2002. – 28 черв.

302. **Хоч сотні кілометрів поміж нами:** [К. Гордієнко] // Вперед. – 2002. – 20 лип.

303. **Круті стежки письменника:** [К. Гриб] // Вперед. – 2002. – 7 верес.

304. **Відлуння** // Вперед. – 2002. – 22 черв. – Рец. на роман П. Карася «Буремний Буг».

305. **Березіль запелюстився біло:** неологізми у творах М. Федунця // Поділ. кур'єр. – 2002. – 14 листоп.

2003

306. **60 років з дня народження** М.Ф. Федунця // Календар знаменних і пам'ятних дат Хмельниччини на 2004 рік. – Хмельницький, 2003. – С. 30-33.

307. **100 років з дня народження** О.Г. Горецької // Там само. – С. 37-38.

308. **70 років з дня народження** В.А. Маняка // Там само. – С. 63-64.

309. **Олександр Кисельов і Поділля** // Поділ. кур'єр. – 2003. – 24 квіт.
310. **Простір для розлуки:** [Ольга Мак] // Поділ. кур'єр. – 2003. – 24 лип.
311. **Мов на тім рушничкові:** [про Б. Мамайсура] // Поділ. кур'єр. – 2003. – 7 серп.
312. **Відкритий перед Богом і людьми:** [Іван Іов] // Поділ. кур'єр. – 2003. – 11 верес.
313. **Патріарх української науки:** [П. Одарченко] // Поділ. кур'єр. – 2003. – 11 верес.

2004

314. **Воля виростає з наших душ:** [про кн. Б. Головіна «Нації незгасний смолоскип»] // Слово Просвіти. – 2004. – 26 серп. – С. 7.
315. **85 років з дня народження** Герася Соколенка (Герасима Івановича Шмигельського) // Календар знаменних і пам'ятних дат Хмельниччини на 2005 рік. – Хмельницький, 2004. – С. 30-32.
316. **85 років з дня народження** Ії Хомайко-Мацюк // Там само. – С. 32-33.

2005

317. **Дорогами красного слова:** [літ. процес на Хмельниччині] // Літературна Хмельниччина ХХ століття: хрестоматія / упоряд. М.Ф. Федунець. – Хмельницький, 2005. – С. 5-22.
318. **Анатоль Юриняк** // Там само. – С. 94-95.
319. **Ольга Мак** // Там само. – С. 116-117.
320. **Вікул Микола Павлович** // Енциклопедія Сучасної України. – К., 2005. – Т. 4. – С. 538.

321. **Вікул Оксана Миколаївна** // Енциклопедія Сучасної України. – К., 2005. – Т. 4. – С. 538-539.

322. **Удосконалення професійних умінь** вчителя зарубіжної літератури // Майбуття. – 2005. – № 18-19. – С. 6.

323. **Не вибирав тебе я, доле:** (Про Петра Савчука) // Поділ. вісті. – 2005. – 27 лип.

2006

324. **На знак протесту:** [Варвара Чередниченко] // Слово Просвіти. – 2006. – 14-20 груд. – С. 11.

325. **Гаєвська-Денес Лідія Степанівна** // Енциклопедія Сучасної України. – К., 2006. – Т. 5. – С. 285.

326. **Галич Марія Олександрівна** // Енциклопедія Сучасної України. – К., 2006. – Т. 5. – С. 336.

327. **Певний Б.П.** Гуцалюк Любослав Михайлович / Б.П. Певний, В.П. Мацько // Енциклопедія Сучасної України. – К., 2006. – Т. 6. – С. 693.

328. **100 років з дня народження** Пантелеймона Михайловича Педи // Календар знаменних і пам'ятних дат Хмельниччини на 2007 рік. – Хмельницький, 2006. – С. 89-90.

2007

329. **Поет загинув у полум'ї:** [В. Свідзінський] // Поділ. кур'єр. – 2007. – 18-24 січ. – С. 15.

330. **«І все це в Кам'янці** лишилося...» // Поділ. кур'єр. – 2007. – 1-7 лют. – С. 5. – (125- річчя з дня народж. Івана Огієнка).

331. **Труди й жалі Мирона Степняка** // Поділ. кур'єр. – 2007. – 15-21 лют. – С. 15; 22-28 лют. – С. 15.

332. **Автограф на згадку:** [про В. Беляєва] // Поділ. вісті. – 2007. – 3 квіт.

333. **Крізь відстані до сьогодення:** [про творчість Л. Задорожної] // Поділ. вісті. – 2007. – 24 квіт. – С. 3.

334. **Нові крила старого роману:** [про роман В. Єзерського «Шевченко»] // Поділ. вісті. – 2007. – 20 лип.

335. **Гудзь Павло Данилович** // Енциклопедія Сучасної України. – К., 2007. – Т. 7. – С. 105.

336. **Дем'ячук Іван Лук'янович** // Там само. – С. 372.

337. **Доценко Р. Діма** [Ходимчук Діамара Олексіївна] / Р. Доценко, В. Мацько // Там само. – С. 688-689.

338. **Мов спалах зірки** // Герась Соколенко. Мечів ніжнотонних яса. – Хмельницький, 2007. – С. 99-104.

339. **60 років з дня народження** літературознавця, прозаїка, перекладача Людмили Михайлівни Задорожної // Календар знаменних і пам'ятних дат Хмельниччини на 2008 рік. – Хмельницький, 2007. – С. 46-47.

340. **140 років з дня народження** письменниці, громадської діячки Людмили Михайлівни Старицької-Черняхівської // Там само. – С. 48-50.

341. **Зупинений політ** // Єзерський В. Шевченко: роман. – Хмельницький, 2007. – С. 240-244.

2008

342. **Мовний світ Миколи Федунця** // Поділ. вісті. – 2008. – 22 лип.

343. **Шевченківське свято.** Постскриптум // Поділ. вісті – 2008. – 20 черв.

344. **Життя і смерть, і воскресіння:** (про творчість Н. Шмурикової) // Поетична зоря Ніни Шмурикової: біобібліогр. покажч. – Хмельницький, 2008. – С. 21-24.

345. **Півстоліття у поезії** // М. Федунець. Мереживо: вибр. твори. – Хмельницький, 2008. – С. 4-5.

346. **135 років з дня народження** Оксани Михайлівни Стешенко // Календар знаменних і пам'ятних дат Хмельниччини на 2009 рік. – Хмельницький, 2008. – С. 55-57.

347. **70 років з дня народження** Віри Михайлівни Калініної // Там само. – С. 59-61.

348. **Три шляхи, які не оминуті:** [про поета В. Свідзінського] // Поділ. вісті. – 2008. – 21 жовт.

349. **Науково-художня версія** Елеонори Соловей шляхів «Невпізаного гостя» Володимира Свідзінського // Вітчизна. – 2008. – № 7-8. – С. 162-164.

2009

350. **Доповнення до веселої книжки** України, або Вставимо і своїх п'ять копійок // Поділ. вісті. – 2009. – 27 жовт. – Рец. на кн. – «З ким сміється Україна» (К., 2009).

351. **Єзерський Мілій Вікентійович** // Енциклопедія Сучасної України. – К., 2009. – Т. 9. – С. 379.

352. **Єзерський В'ячеслав Вікентійович** // Там само. – С. 379.

353. **100 років з дня народження** Кузьми Кіндратовича Гриба // Календар знаменних і пам'ятних дат Хмельниччини на 2010 рік. – Хмельницький, 2009. – С. 70-72.

354. **100 років з дня народження** Володимира Максимовича Перепелюка // Там само. – С. 78-80.

2010

355. **Довгий шлях до Парнасу.** До 75-річчя з дня народження Володимира Терентійовича Михайличенка // Календар знаменних і пам'ятних дат Хмельниччини на 2011 рік. – Хмельницький, 2010. – С. 107-109.

356. **Звичайна Олена** // Енциклопедія Сучасної України. – К., 2010. – Т. 10. – С. 460.

357. **Хотів би в споминах зостатись** // Ти живеш ...: спогади про поета Миколу Федунця. – Хмельницький, 2010. – С. 31-37.

2011

358. **Альманах «Буяння», його значення в культурному житті Поділля** // Календар знаменних і пам'ятних дат Хмельниччини на 2012 рік. – Хмельницький, 2011. – С. 61-63.

359. **Усміхнений співець Поділля: 125 років з дня народж. Степана Титовича Риндика** // Там само. – С. 81-83.

360. **Атома словесного шукач** // Рибицький І. Стодоля: [вибр. поезії, переклади, проза, спогади]. – Хмельницький, 2011. – С. 271-273.

361. **Передмова** // Світ барвистий, веселковий: хрестомат. зб. творів для дітей 5-7 років. – Кам'янець-Поділ., 2011. – С. 15-16.

2012

362. **Повернення Мирона Степняка** // Степняк М. Стихотворення. – Хмельницький, 2012. – С. 3-10.

ПУБЛІЦИСТИКА

1971

363. **Перехват в ночі** // На боевом посту. – 1971. – 9 лип.

1984

364. **Кузня кадрів** // Прибуз. зоря. – 1984. – 26 лип.

365. **Провісники сучасної преси** // Колос. – 1984. – 9 черв.

366. **Поріднився з Поділлям Герой** [О. Хабаров] // Корчагінець. – 1984. – 24 берез.

1985

367. **Сійся-родися** // Колгосп. правда. – 1985. – 1 січ.
368. **Перед новими поєдинками** // Рад. Поділля. – 1985. – 16 лют.
369. **Кращої дороги не знайти** // Прибуз. зоря. – 1985. – 8 берез.
370. **Солдати ратних і мирних буднів** // Колгосп. правда. – 1985. – 7 трав.
371. **На обрії слід** // Колос. – 1985. – 10 верес.
372. **Розповідають експонати** // Рад. Поділля. – 1985. – 1 груд.
373. **Традиції розвиваються** // Рад. Поділля. – 1985. – 29 груд.

1987

374. **Корчагінська юність моя** / розмова з М.І. Луговиковою // Прибуз. зоря. – 1987. – 7 берез.
375. **Довга дорога і зустрічі мить** // Колгосп. життя. – 1987. – 29 жовт.

1988

376. **На базі марксистської преси** // Журналіст України. – 1988. – № 3. – С. 35-36.
377. **Страхотливий лютневий день** // Колгосп. життя. – 1988. – 9 лип.
378. **Сняться тривожні світанки:** [Ярослав Горошко] // Колгосп. життя. – 1988. – 26 лип.
379. **Ми наш, ми новий світ збудуєм** // Колгосп. життя. – 1988. – 6 серп.
380. **Материнська пісня:** [Ніна Матвієнко] // Колгосп. життя. – 1988. – 8 жовт.
381. **Розіп'ятий на згарищах день** // Колгосп. життя. – 1988. – 22 жовт.

382. **На обрії слід** // Корчагінець. – 1988. – 5 листоп.

383. **Квітка з полігона** // Колгосп. життя. – 1988. – 8 груд.

1989

384. **Братські могили без обелісків** // Корчагінець. – 1989. – 12 лют.

385. **Американські посланці миру** на Летичівщині // Колгосп. правда. – 1989. – 26 жовт.

1990

386. **Сполохи над Горинню**, Розіп'ятий на згарищі день: [нариси про спалені села] // Дзвони пам'яті. – К. – 1990. – С. 199-205.

387. **Революційному оновленню – поступ** // Колгосп. правда. – 1990. – 22 лют.

388. **Дзвони Чорнобиля** // Колгосп. правда. – 1990. – 26 квіт.

389. **Пшениця на стронцієвих росах** // Корчагінець. – 1990. – 29 квіт; 13 трав.

390. **Об'єдналися чорнобильці** // Корчагінець. – 1990. – 18 листоп.

1991

391. **Уперше в Україні**: [збори обл. орг. СПУ рекомендували припинити діяльність парт. орг.] // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1991. – 17 квіт.

392. **[Спогади про голод 1932-1933 рр. в с. Шрубків Летичів. р-ну]** / записав В.Мацько // 33-й: голод. – К. – 1991. – С. 123-125.

393. **Дамоклів меч**: Це було під час перебудови // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1991. – № 56.

394. **З добрим наміром**. Усе залежить від нас: [патріарх Мстислав] // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1991. – 1 трав.

395. **Юхим Сіцінський** // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1991. – 7 серп.

1992

396. **У світлиці, на покуті** // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1992. – 6 січ.

397. **Кам'янець має вижити** / розмова з проф. Берлін. у-ту Богданом Осадчуком // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1992. – 6 черв.

398. **Підрізане коріння** // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1992. – 4 лип.

399. **Сказати правду** не пізно ніколи // Поділ. вісті. – 1992. – 25 лип.

1993

400. **Книга-меморіал українського народу** // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1993. – 23 січ. – Рец. на книгу «33-й: голод»

401. **Голос далекий і близький**: Лідія Коваленко-Маняк // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1993. – 3 лют.

402. **Запланований злочин** // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1993. – 1 трав.

403. **З днем народження**, Хмельницький: місту 500 років // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1993. – 1 верес.

404. **Я не презентант українською монархізму** / розмова з дочкою гетьмана Оленою Скоропадською // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1993. – 26 черв.

405. **Чи дійдемо згоди**: [церковна політика] // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1993. – 28 лип.

406. **Як не по конях**, то хоч по оглоблях // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1993. – 15 груд.

407. **Лист від Скоропадської** // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1993. – 8 верес.

1994

408. **Огієнківські читання** // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1994. – 29 січ.
409. **Пилатів суд**: [В. Липківський] // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1994. – 31 берез.
410. **На народних традиціях**: [про сестер, худож. діаспори Аку Перейма і Таню Осадцу] // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1994. – 28; 30 квіт.
411. **Уроки виборів** // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1994. – 14 трав.
412. **Не відретушований Макаренко** // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1994. – 9 черв.
413. **Син землі подільської** [В. Січинський] // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1994. – 11 черв.
414. **М. Грушевський і В. Січинський** // Майбуття. – 1994. – листоп.
415. **Поповнення шевченкіани** // Майбуття. – 1994. – листоп.

1995

416. **Пам'яті Кармалюка**: [урочисте засід. у Летичів. БК] // Майбуття. – 1995. – № 19.
417. **Педагог-поборник незалежності**: [про Я. Гальчевського] // Майбуття. – 1995. – № 22-23.
418. **Чарівний світ Раїси Філіпченко** // Майбуття. – 1995. – № 3-4.
419. **Монографія про подільське краєзнавство**: [відгук. на кн. В. Прокопчука «Краєзнавство на Поділлі: історія і сучасність»] // Майбуття. – 1995. – № 16.
420. **Ювілей просвітян Поділля** // Слово Просвіти. – 1995. – листоп.
421. **Спілкування з природою** // Майбуття. – 1995. – № 20-21.

422. **Театр одного актора:** [В. Спостерігач] // Вісті центральної Спілки спожив. тов-в України. – 1995. – 7 листоп.

423. **Перші кроки** приватної школи [у Старокостянтинові] // Майбуття. – 1995. – № 6.

424. **Символ України** // Майбуття. – 1995. – № 7.

1996

425. **Дивитись як на християнина** / розмова про сучасне вивч. творчості Т. Шевченка з проф. В. Бородиним // Майбуття. – 1996. – № 4.

426. **Слово до читача:** [передмова] // Маліш П. Печаль месника. – Хмельницький, 1996. – С. 5-6.

427. **Обнадійливі кроки** юних академістів // Майбуття. – 1996. – № 6.

428. **Що дав нам рік минулий** // Час. – 1996. – 6 січ.

429. **Федунець М.** Припинити антидержавні дії / М. Федунець, В. Мацько, Є. Сохаська // Поділ. вісті. – 1996. – 26 січ.

430. **Славні нащадки Шевченка** // Майбуття. – 1996. – січ.

431. **Шевченківський словник** // Майбуття. – 1996. – лют.

432. **«Марія» зачарувала Європу:** [про комп. О. Дударя] // Поділ. вісті. – 1996. – 1 лют.

433. **Під щасливою зорею:** [про вчительку Г.В. Радецьку] // Майбуття. – 1996. – № 6.

434. **Заборонений Шевченко** // Час. – 1996. – 9 берез.

435. **Відлуння** // Дзвін Севастополя. – 1996. – трав. – С. 2.

436. **Чорнобиль нагадує про себе щодня:** 26 квітня – День національної трагедії // Час. – 1996. – 26 квіт.

437. **Бібліотека – джерело знань** // Майбуття. – 1996. – № 8.

438. **Без урочистої риторики:** будні «Просвіти» // Поділ. вісті. – 1996. – 22 серп.
439. **Патріарх філософської думки** [М. Драгоманов] // Майбуття. – 1996. – № 20.
440. **Друга молодість міста:** Полонному – 1000 років // Майбуття. – 1996. – № 21.
441. **І праця стала в радість:** про один день Кам'янець-Поділ. ліцею № 18 // Майбуття. – 1996. – № 7.

1997

442. **Педагог і просвітянин:** [про вчителя А.К. Ярошука] // Майбуття. – 1997. – № 5.
443. **Друге відродження нації:** Центральній раді – 80 // Час. – 1997. – берез.
444. **Свіжа думка, творчий пошук** // Майбуття. – 1997. – берез. – Рец на монографію М. Романюка «Українська преса Північної Буковини. 1918-1940 рр.».
445. **«Просвіта» є і буде** // Проскурів. – 1997. – 25 черв.
446. **Літературна діаспора в школі** // Майбуття. – 1997. – № 14-15. – С. 6.
447. **Зажурена свіча, Або сталінські репресії проти педагогів** // Майбуття. – 1997. – № 14-15.
448. **Під сонцем Поділля:** [В. Січинський] // Поділ. вісті. – 1997. – 4 верес.
449. **Йти назустріч один одному:** [про П. Всесвіт. форум українців] // Майбуття. – 1997. – № 16-17.
450. **Заборонений Шевченко** // Час. – 1997. – 22 листоп. – С. 7.
451. **«Невідомий голод» 47-го** // Поділ. вісті. – 1997. – 20 трав.
452. **Школа на шляху розбудови** / бесіда з А. Погрібним // Майбуття. – 1997. – груд. (№ 23-24).

1998

453. **Світова велич Кобзаря:** [про пер. творів Т. Шевченка] // Поділля. – 1998. – 6 берез.
454. **Теплий слід на зболеній землі:** [М. Пилинська] // Майбуття. – 1998. – жовт.
455. **Зловісних подій свідок:** [К. Туркало] // Майбуття. – 1998. – № 11-12.
456. **Незгасиме світло:** [до 130-річчя «Просвіти»] // Дунаєвец. вісн. – 1998. – 5-7 листоп.; Поділ. вісті. – 1998. – 10 груд.
457. **Усі ми потребуємо любові:** [А.Чернюк] // Майбуття. – 1998. – №15.
458. **Сяйво «Просвіти» – незгасиме** // Життя Старокостянтинівщини. – 1998. – 4, 11 листоп.
459. **Утвердження державності** // Зоря. – 1998. – 2 груд. – (До 130-річчя Всеукр. т-ва «Просвіта»).
460. **Мова – зодчий народу** // Майбуття. – 1998. – № 9.

1999

461. **Учитель і учень:** [В. Отроковський] // Майбуття. – 1999. – № 1-2.
462. **Літа звіряємо по рясту:** [К. Гордієнко] // Поділ. вісті. – 1999. – 30 верес.
463. **Гармонія душі і серця:** [І. Дузь] // Поділ. вісті. – 1999. – 18 листоп.

2000

464. **Музи дивовижної жінки:** [Галя Мазуренко] // Високий замок плюс Хмельниччина. – 2000. – 23 черв.
465. **Його думи і слава хорова:** [В. Перепелюк] // Високий замок плюс Хмельниччина. – 2000. – 17 листоп.

466. **Незламні духом** // Поділ. слово (Тернопіль). – 2000. – 22 груд. – Рец. на кн. Б. Головина «Нації незгасний смолоскип».

2001

467. **То хто ж він, Кармалюк?** // Високий замок плюс Хмельниччина. – 2001. – 4 трав.

468. **Б'ють духовні джерела** // Проскурів. – 2001. – 22 черв.

469. **Про національні ознаки** // Проскурів. – 2001. – 24; 31 серп.

470. **Казкові сувеніри** 90-літнього дідуся: [про В. Перепелюка] // Високий замок плюс Хмельниччина. – 2001. – 4 трав.

2002

471. **Троянда із славного роду:** [Оксана Вікул] // Високий замок плюс Хмельниччина. – 2002. – 15 лют.

472. **Вітер з гаєм розмовляє:** [В. Минко] // Слово Просвіти. – 2002. – 25 січ.

473. **Є що сказати** // Слово Просвіти. – 2002. – 8 лют.

474. **Українська мова – явище політичне?** // Поділ. кур'єр. – 2002. – 22 серп.

475. **А на серці** – сонячно: [Н. Марченко] // Поділ. кур'єр. – 2002. – 12 верес.

476. **У світлі неспростовних** свідчень: «Просвіта» у громадянській війні 1942-1952 рр.: [про діяльн. ОУН-УПА на Поділлі] // Слово Просвіти. – 2002. – 25-31 жовт.

477. **Слово про великого українця** / інтерв'ю до 100-річчя з дня народж. Г.О. Костюка // Поділ. кур'єр. – 2002. – 24 жовт.

478. **Християнська Україна** // Поділ. кур'єр. – 2002. – 17 жовт.

479. **Митрополит Іван Теодорович** // Поділ. кур'єр. – 2002. – 17 жовт.

480. **Що болить вам**, пане Броніславе? // Поділ. вісті. – 2002. – 26 берез.
481. **У пошуках визнання** // Поділ. кур'єр. – 2002. – 28 листоп.
482. **З життєпису церковних діячів** // Поділ. кур'єр. – 2002. – 28 листоп.
483. **З Поділля, із краю-роздолля**: [про Анатолія Юриняка] // Поділ. кур'єр. – 2002. – 5 груд.
484. **Душа Поділля**: [про Ю. Сіцинського] // Поділ. кур'єр. – 2009. – 19 груд.
485. **Мов частинка царства православного** // Поділ. кур'єр. – 2002. – 21 листоп.
486. **Бабичев О.** Всеукраїнська наукова конференція «Творча спадщина Григорія Костюка в контексті сучасної наукової думки» / О. Бабичев, В. Мацько // Бахмут. шлях (Луганськ). – 2002. – № 3-4. – С. 196-198.

2003

487. **85 років з дня трагічної** загибелі П. Болбочана // Календар знаменних і пам'ятних дат Хмельниччини на 2004 рік. – Хмельницький, 2003. – С. 42-43.
488. **Просвіта долає перешкоди** // Свобода. – 2003. – 4 квіт.
489. **Забули про вченого-патріота**: [про Г. Нудьгу] // Свобода. – 2003. – 2 трав.
490. **Вікторія, або Перемога**, якої дочекалися не всі: [про Миколу Сувчинського] // Поділ. кур'єр. – 2003. – 20 лют.
491. **Жива легенда Поділля**: [про Я. Гальчевського] // Свобода. – 2003. – 16 трав.; Народна воля (Скрентон, США). – 2003. – 8 трав.

2005

492. **100 років з часу заснування «Просвіти» на Поділлі** // Календар знаменних і пам'ятних дат Хмельниччини на 2006 рік. – Хмельницький, 2005. – С. 39-41.

493. **Повернення із небуття:** [про В.О. Дорошенка (Дрочинського), вченого з м. Кам'янця-Поділ.] // Поділ. вісті. – 2005. – 22 лют.

2007

494. **Хроніка літературно-мистецького свята** [по вшануванню пам'яті Г. Соколенка у с. Михлі Ізяслав. р-ну] // Соколенко Г. Мечів ніжнотонних яса. – Хмельницький, 2007. – С. 143-144.

2008

495. **Забуттю не підлягає:** [вступ. ст.] // Голодомор 1932-33 рр. на Хмельниччині: бібліогр. покажч. – Хмельницький, 2008. – С. 4-8.; Минувшини чорні рядки і пам'яті світла скорбота (Голодомор 1932-33 рр. на Хмельниччині): довід.-бібліогр. вид. – Хмельницький, 2008. – С. 4-8.

2009

496. **Повернення:** [вступ. ст.] // Хмельничани в діаспорі: довід.-інформ. вид. Вип. 1. – Хмельницький, 2009. – С. 4-6.

2011

497. **Пшениця на стронцієвих росах** // Лукіяничук В. Чорнобильці Хмельницького. – Хмельницький; Кам'янець-Поділ., 2011. – С. 127-133.

ХУДОЖНІ ТВОРИ

Окремі видання

1992

498. **Вбите коріння**: повість. – Хмельницький, 1992. – 64 с.

1996

499. **Зелений Мис**: поезія. – Хмельницький, 1996. – 16 с.

500. **Шевченко у серці моїм**: поема. – Хмельницький, 1996. – 64 с.

1999

501. **Під небом України**: поезії. – Хмельницький: Просвіта, 1999. – 64 с.

2002

502. **Кипариси Магнесії**: драм. поеми. – Хмельницький: Просвіта, 2002. – 48 с.

2007

503. **Квітень**: поезії. – Хмельницький, 2007. – 60 с.

2012

504. **Sententia sidus** (думок сузір'я): [поезії]. – Хмельницький: вид-во А. Цюпак, 2012. – 56 с.

Публікації в збірниках та періодиці

1969

505. **Весна іде !**: [вірш] // Колгосп. правда. – 1969. – 31 трав.

506. **Любіть**: [вірш] // Прибуз. зоря. – 1969. – 9 груд.

507. **Вірші** // Прибуз. зоря. – 1969. – 20 груд.: фото.

1970

508. **Сніг іде:** [вірш] // Колгосп. правда. – 1970. – 1 січ.
509. **Хуртовина:** [вірш] // Колгосп. правда. – 1970. – 6 січ.
510. **Мати:** [вірш] // Прибуз. зоря. – 1970. – 7 берез.

1972

511. **Голубі-голубі погони:** [етюд] // Колгосп. правда. – 1972. – 26 лют.

1973

512. **З ліричного блокнота** // Колгосп. правда. – 1973. – 27 січ.
513. **Раділа мати; Повернення:** [етюди] // Колгосп. правда. – 1973. – 24 лют.
514. **Кранівниця:** [новела] // Колгосп. правда. – 1973. – 11 черв.
515. **Окрилена путь:** [оповідання] // Прибуз. зоря. – 1973. – 17 серп.
516. **Мотоциклісти:** [вірш] // Колгосп. правда. – 1973. – 20 жовт.

1976

517. **Вечірнє:** [вірш] // Прибуз. зоря. – 1976. – 20 листоп.

1977

518. **Робітник:** [вірш] // Корчагінець. – 1977. – 12 квіт.

1978

519. **Вітання:** [вірш] // Прибуз. зоря. – 1978. – 30 груд.

1981

520. **З ліричних записів** // Рад. Поділля. – 1981. – 5 квіт.
521. **Поезії В. Мацька** // Трибуна будівельника. – 1981. – 9 серп.

522. **Хвилина з польоту:** оповідання // Прибуз. зоря. – 1981. – 17 серп.

523. **Вірші** // Корчагінець. – 1981. – 29 жовт.

1982

524. **Відламана гілка:** оповідання // Колгосп. правда. – 1982. – 3 лип.

525. **Поезії** // Рад. Поділля. – 1982. – 10 лип.

526. **Йти до трав зеленокосих:** оповідання // Прибуз. зоря. – 1982. – 26 лип.

1983

527. **На буксирі:** [вірш] // Прибуз. зоря. – 1983. – 2 квіт.

528. **Перше завдання:** оповідання // Колгосп. правда. – 1983. – 23 квіт.

529. **Поклонімося їй:** [вірш] // Прибуз. зоря. – 1983. – 9 трав.

1984

530. **Лірика** // Прибуз. зоря. – 1984. – 7 січ.

531. **Лірика** // Рад. Поділля. – 1984. – 27 січ.

532. **Лист і хист:** [вірш] // Прибуз. зоря. – 1984. – 18 лют.

533. **Відгомін серця:** поема // Прибуз зоря. – 1984. – 22 берез.

534. **Поклонімося їй:** [вірш] // Прибуз. зоря. – 1984. – 9 трав.

535. **Стежка, народжена полем:** новела // Прибуз. зоря. – 1984. – 20 черв.

536. **Буквар:** [вірш] // Прибуз. зоря. – 1984. – 1 верес.

1985

537. **Сини:** вірш-пісня // Прибуз. зоря. – 1985. – 23 лют.

538. **Лебедина вірність:** [вірш-пісня] // Прибуз. зоря. – 1985. – 5 трав.

539. **Запросини:** оповідання // Колгосп. правда. – 1985. – 18 трав.

1986

540. **Рідний край:** [вірш-пісня] // Прибуз. зоря. – 1986. – 19 квіт.

541. **Лебедина вірність:** [вірш-пісня] // Прибуз. зоря. – 1986. – 9 трав.

542. **Перший ззаду:** [гумор. вірш] // Прибуз. зоря. – 1986. – 4 груд.

543. **Курці сниться просо:** [гумор. вірш] // Прибуз. зоря. – 1986. – 11 груд.

1987

544. **Сонячний зайчик:** казка // Колгосп. життя. – 1987. – 21 листоп.

1988

545. **Барви літа:** [вірш] // Колгосп. життя. – 1988. – 23 лип.

546. **Літо:** [вірш] // Колгосп. життя. – 1988. – 30 лип.

547. **Лівий поворот:** оповідання // Колгосп. життя. – 1988. – 15 жовт.

1992

548. **Білий морок:** [вірш] // Хмельниччина літературна. – Хмельницький, 1992. – С. 46.

549. **Дитинство промайнуло,** як хмаринка: [вірш] // Сто поезій ста поетів. – Хмельницький, 1992. – С. 70.

550. **Напиши мені у вічність:** повість про Олега Онищука // Буяння. – Хмельницький, 1992. – С. 28-50.

1993

551. **Калина:** [вірш] // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1993. – 2 черв.

552. **Рід Старицьких:** [вірш] // З-понад Смотрича: нар.-поет. зб. – Городок, 1993. – С. 134-136.

1995

553. **Шевченко у серці моїм:** [уривок з поеми] // Майбуття. – 1995. – № 5.

1996

554. **Семен Сумний:** [повість] // Доля. – 1996. – № 6. – С. 3-11.

2001

555. **Вірую;** Жіночність; Читаючи Герася Соколенка; Світлість; Зірка провідна: [поезії] // Проскурів. – 2001. – 16 листоп. – С. 15.

2002

556. **Поезії** / вступ. ст. А. Погрібного // Летичів. газ. – 2002. – 27 квіт.

2003

557. **Мамині візерунки:** [вірш] // Поділ. кур'єр. – 2003. – 23 січ. – С. 14.

2005

558. **Україна;** Рідний край; Зона; Білий морок; Рідна мова // Літературна Хмельниччина ХХ століття: хрестоматія. – Хмельницький, 2005. – С. 511-514.

2007

559. **Світла душа**; Протест; Заозерна далина; Світанок у квітні: [новелети] // Думки творчий злет: худож.-публіц. альм. – Хмельницький, 2007. – С. 56-58.

560. **Триптих про місто** // Плоскирів-Плоскурів-Хмельницький: поет. антол. – Хмельницький, 2007. – С. 51-52.; Проскурів. – 2007. – 4 жовт. – С. 14.

2009

561. **Шатава**: [вірш] // Дунаєвец. вісн. – 2009. – 21 трав. – С. 7.

2012

562. **Новелети**: Листок із вирію; Симфонія грози; Ретроспекція; Паралелі; Хоч на дворі хурделиця; Вішну; На сьомому небі... // Автограф: альм. Хмельниц. обл. орг. НСП України. – Хмельницький, 2012. – С. 95-102.

ПЕРЕКЛАДИ

563. **Адреси єднання**: [вірші] / пер. з нім. // Колгосп. життя. – 1987. – 24 жовт.

564. **Мустанг**: [оповід.] / пер. з болг. // Колгосп. життя. – 1987. – 12 листоп.

565. **Єзерський В.** Дощик; Зима в кімнаті; Чапля; Свинка; Карусель; Тінь; Стук-стук-стук: [дит. вірші] / пер. з рос. // Мацько В. Літературне Поділля: довід. і пер. – Хмельницький, 1991. – С. 84-89.

566. **Нейман М.** Осіння пісня: [вірш] / пер. з нім. // Там само. – С. 82.

567. **Дойнов Д.** Братові; Сніг біліє ...; Свої слова ...; Небо і земля зустрінуться: [вірші] / пер. з болг. // Там само. – С. 82-83.

568. **Герлах Г.** Майбутня пісня; Відлік часу; Зоопарк; Пейзаж: [вірші] / перекл. з нім. // Там само. – С. 79-81.

569. **Ліндерман В.** Пам'ятник Єсеніну в Москві: [вірш] / пер. з нім. // Там само. – С. 81.
570. **Кам'янчанин І.** Поетичний переспів «Листа до великого князя Московського Івана Васильовича»; Плач / пер. зі старослов'ян. // Листя древнього дерева: літ.-худож. вид. – Хмельницький, 1996. – С. 7-10.
571. **Оганесян Т.** Поезії / пер. з вірмен. // Поділ. вісті. – 2005. – 19 серп.
572. **Єзерський В.** Шевченко: [роман] / пер. з рос. – Хмельницький: Просвіта, 2007. – 264 с.

РЕДАГУВАННЯ ТА УПОРЯДКУВАННЯ ВИДАНЬ

573. **Голод на Поділлі.** – Кам'янець-Поділ., 1993. – 112 с.
574. **Нечитайло В.** Шовкові віжки. – Кам'янець-Поділ., 1993. – 48 с.
575. **Кудрявцев М.** Сила правди і краси. – Кам'янець-Поділ., 1993. – 52 с.
576. **Кудрявцев М.** Ідеї, конфлікти, характери. – Кам'янець-Поділ., 1994. – 176 с.
577. **Граб А.** Мученики: роман. – Кам'янець-Поділ., 1994. – 272 с.
578. **Проблеми духовного і національного відродження на Поділлі:** наук. зб. – Хмельницький; К., 1995. – 80 с.
579. **Гриб К.** Чад: іст. роман. – Хмельницький, 1996. – 344 с.
580. **Михайличенко В.** Поезії. – Хмельницький, 1996. – 16 с.
581. **Федунець М.** Теплі луни: [поезія]. – Хмельницький, 1999. – 96 с.
582. **Ванжула О.** Душі моєї гони: [поезія]. – Хмельницький, 2001. – 32 с.

583. **Творча спадщина Григорія Костюка** в контексті сучасної наукової думки: наук. зб. – К.; Хмельницький, 2002. – 160 с.
584. **Олександр Кисельов** і літературний процес в Україні (30-60-ті роки XX століття): зб. наук. праць. – Хмельницький, 2003. – 152 с.
585. **Соколенко Г.** Мечів ніжнотонних яса: (творчість та боротьба за націонал. свободу митця невідомої долі) / упоряд.: В. Горбатюк, В. Мацько. – Хмельницький, 2007. – 160 с.
586. **Смотрич О.** Подорож у країну ночі: [оповід., новели, відгуки, листи]. – Хмельницький: Просвіта, 2010. – 288 с.
587. **Смотрич О.** Скупі вірші. – Хмельницький: вид-во Цюпак А.А., 2011. – 152 с.

ЛІТЕРАТУРА ПРО ВІТАЛІЯ МАЦЬКА

1969

588. **Фото робсількорів:** [угорі другий ліворуч В. Мацько] // Прибуз. зоря. – 1969. – 9 груд.

1978

589. **Створено літоб'єднання «Світанок»:** [Г. Храпач, В. Мацько] // Прибуз. зоря. – 1978. – 23 груд.

1985

590. **Поздоровляємо:** нові члени Спілки журналістів [в т.ч. В. Мацько] // Журналіст України. – 1985. – № 3. – С. 47.

1990

591. **Револуційному оновленню** поступ: [В. Мацько – кандидат у депутати облради нар. депутатів по Меджибіз. виробнич. округу] // Колгосп. правда. – 1990. – 30 січ.

1991

592. **Мукомела О.** Духовна криниця // Мацько В. Літературне Поділля. – Хмельницький, 1991. – С. 3-4.

1992

593. **Свідер П.** Про духовність краю // Кам'янець-Поділ. вісн. – 1992. – 22 лип.
594. **Походонько В.** Духовне джерело Поділля // Вперед. – 1992. – 5 серп.
595. **Мачківський М.** Відкриваючи сузір'я // Поділ. вісті. – 1992. – 20 жовт.
596. **Кравчук В.** А пам'ять народить думку // Ровесник. – 1992. – 24 жовт.
597. **Марчук І.** Дума про Чорнобиль // Край Кам'янецький. – 1992. – 1 груд.

1993

598. **Баженов Л.В.** Поділля в працях дослідників і краєзнавців. – Кам'янець-Поділ., 1993. – С. 284-285.
599. **Кушнір Б.** Вбите коріння // Поділ. вісті. – 1993. – 6 січ.
600. **«Вбите коріння»:** анотація // Друг читача. – 1993. – 14 січ.

1994

601. **Білоус Д.** У вік новий торуєм слід // Мацько В. Злотонить. – Кам'янець-Поділ., 1994. – С. 5-6.
602. **Федьков О. М.** Книга про голод на Хмельниччині: [про кн.-свідчень «Голод на Поділлі» В. Мацька] // Городоччина: минуле й сучасність в контексті історії. – Городок, 1994. – С. 105-107.
603. **Мазуркевич О.** На плідній ниві рідного слова // Час. – 1994. – 5 лют.

1995

604. **Мацько Віталій Петрович** // Українська літературна енциклопедія. – К., 1995. – Т. 3. – С. 45.

605. **Слободянюк П.Я.** Культура Хмельниччини. – Хмельницький, 1995. – С. 277.
606. **Стрельбицький М.** Коріння незнищенності // Кур'єр Кривбасу. – 1995. – № 39-40. – С. 13-14. – Рец. на повість «Вбите коріння».
607. **Про книгу «Злотонить»** // Вперед. – 1995. – 11 лют.
608. **Із спілки одержимих** // Майбуття. – 1995. – січ.
609. **Маліш П.** Свіжий вітер «Злотоніті»: [Григорій Костюк про кн. В. Мацька] // Молодь України. – 1995. – 5 верес.
610. **Зустрічі з читачами:** [Микола Магера і Віталій Мацько у Летичеві] // Летичів. газ. – 1995. – 29 листоп.
611. **Від сталінських репресій** до Ігорового походу // Майбуття. – 1995. – лют.-берез.
612. **Свіжий вітер «Злотоніті»** // Майбуття. – 1995. – лют. – берез.
613. **Урок рідного слова:** [В.П. Мацька і М. Магери з учнями Летичева] // Майбуття. – 1995. – № 20-21.

1996

614. **Колесник С.** Від початку до кінця // Мацько В. Шевченко у серці моїм. – Хмельницький, 1996. – С. 5.

1997

615. **Панченко В.** Високий зміст одухотворення // Мацько В. Чародій дива калинового. – Хмельницький, 1997. – С. 4.
616. **Відоменко О.** У серці і пам'яті // Поділ. вісті. – 1997. – 23 січ. – Рец. на кн. Мацька В. «Шевченко в серці моїм».

1998

617. **Мачківський М.** Давно очікуване видання: [про кн. «Друковане слово Поділля»] // Поділ. вісті. – 1998. – 21 трав.
618. **Снігур О.** Становлення преси // Вперед. – 1998. – 6 черв. – Рец. на кн. «Друковане слово Поділля».
619. **Захар'єв В.** З попелу забуття // Дунаєвець. вісн. – 1998. – 23 черв. – Рец. на кн. «Друковане слово Поділля».

1999

620. **Ненцінський А.** Талант – це праця // Поділ. вісті. – 1999. – 18 трав. – С. 4.
621. **Чередниченко Д.** Сяйво доброти // Мацько В. Під небом України. – Хмельницький, 1999. – С. 3-4.

2000

622. **Мацько Віталій Петрович** // Українська журналістика в іменах: матеріали до енцикл. слов. Вип. 7 / за ред. М. Романюка. – Л., 2000. – С. 214.

2001

623. **Пономарів О.** Мацько Віталій: до 50-річчя з дня народж. // Календар знаменних і пам'ятних дат Хмельниччини на 2002 рік. – Хмельницький, 2001. – С. 37-39.

2002

624. **Тимошик М.** Віталію Мацьку – 50: у ритмі дня, в суцвітті ріднокраю // Автограф: зб. Хмельниц. обл. орг. НСП України. – Хмельницький, 2002. – С. 30-31.
625. **Погрібний А.** Перелилося слово у буття // Поділ. вісті. – 2002. – 23 квіт.; Вперед. – 2002. – 27 квіт.: фото.
626. **Мацько Віталій Петрович** // Романюк М. Оратаї журналістської ниви: укр. редактори, видавці, публіцисти. – Л., 2002. – С. 132-133.

2005

627. **Погрібний А.** Перелилося слово у буття: Віталій Мацько // Літературна Хмельниччина ХХ століття: хрестоматія / упоряд. М.Ф. Федунець. – Хмельницький, 2005. – С. 510-511.

2006

628. **Віталій Мацько** – поет, есеїст, літературознавець // Хмельницький в іменах: прозаїки, поети, журналісти: довідник. – Хмельницький, 2006. – С. 90.

629. **Шмурикова Н.** 55 років з дня народження Віталія Петровича Мацька // Календар знаменних та пам'ятних дат Хмельниччини на 2007 рік. – Хмельницький, 2006. – С. 54-56.

2007

630. **Ювілей:** [В.П. Мацьку – 55] // Поділ. вісті. – 2007. – 24 квіт. – С. 3.

631. **Ростенко Б.** ...І пісні на вірші ювіляра // Поділ. вісті. – 2007. – 15 трав.

2008

632. **Вітаємо:** [за вагомий внесок у дослідження голодоморів в Україні активну громадську діяльність, з метою вшанування пам'яті жертв трагедії указом Президента України від 21 листоп. 2007 р. орденом «За заслуги» III ступеня нагороджено Мацька Віталія Петровича] // Літ. Україна. – 2008. – 31 січ. – С. 2.

2009

633. **Сердунич Л.А.** Творчий світ краєзнавця, поета, дослідника В.П. Мацька // Стародавній Меджибіж в історико-культурній спадщині України: наук. вісн. Ч. 2. – Меджибіж; Хмельницький, 2009. – С. 269-272.

634. **Перелилося слово у буття:** [урок л-ри рідного краю у Шатав. НВК за участю В. Мацька] // Дунаєвец. вісн. – 2009. – 21 трав. – С. 7.

635. **Павлинський В.** Добро творити й радість на землі // Летичів. газ. – 2009. – 27 берез. – С. 6.

2010

636. **Галус О.М.** Повернення в одноколійний літературний вимір // Педагогічний дискурс: зб. наук. праць. Вип. 7. – Хмельницький, 2010. – С. 250.

637. **Поплавська Н.** Універсальність жанрово-стильової динаміки української діаспорної прози // Наукові записки. Сер.: Літературознавство. Вип. 29 / за ред. М.П. Ткачука. – Тернопіль, 2010. – С. 345-348;

2011

638. **Лукіяничук В.** Чорнобильці Хмельницького. – Хмельницький; Кам'янець-Поділ., 2011. – С. 213.

639. **Гнатюк В.** Смотрич з-над Смотрича: [презентація кн. О. Смотрича «Подорож у країну ночі» та «Скупі вірші», упоряд. яких є В. Мацько в обл. літ. музеї] // Поділ. вісті. – 2011. – 8 листоп. – С. 4.

640. **Мацько Віталій Петрович** // Сучасні письменники України: біобібл. довід. – Біла Церква, 2011. – С. 291.

2012

641. [**Мацько Віталій Петрович**] // Автограф: альм. Хмельниц. обл. орг. НСП України. – Хмельницький, 2012. – С. 95.

СЛОВО ДРУЗІВ І КОЛЕГ

Віталій Мацько знає все, що стосується життєвого і творчого шляху українських письменників, і за це йому шана й довічна дяка. Серйозно він уже встиг про себе заявити, як прискіпливий дослідник книжкою «Літературне Поділля», її благословили у світ письменники Анатолій Погрібний і Микола Федунець. А ще, як учасник ліквідації наслідків аварії на Чорнобильській АЕС, Віталій Мацько видрукував власним коштом повість-есе «Вбите коріння», в якій умістив також літературні портрети про напівзабутих письменників Оксану Стешенко, Ірину Стешенко, Панька Педу, Прохора Вороніна. Серед авторів, які творять багатотомну Українську літературну енциклопедію, бачимо також ім'я Віталія Мацька.

Віталій Мацько покладає великі надії. З корифеями української літератури Іриною Стешенко, Костем Гордієнком, Євгеном Кирилюком, Василем Минком, Оксаною Іваненко він не просто зустрічався, а переймав усе краще, добірне з їхнього досвіду. Саме про це засвідчує книжка «Злотонить». Молодий літературознавець працює над собою, шліфує свою майстерність.

Залишається побажати Віталію Мацьку пружного вітру у творчі крила, а читачам – цікавих зустрічей з автором.

*Дмитро Білоус,
письменник, лауреат Державної
премії України імені Т.Г. Шевченка (запис 1994 р.).*

Його ім'я ще маловідоме. І попереду ще довгі гони життя, та уже здобутий ужинок має добру вагу в духовному відродженні українського народу, а надто у формуванні національної свідомості молодих поколінь... Його невтомність і наполегливість, ерудиція та цілеспрямованість гідні подиву.

*Олександр Мазуркевич,
академік АПН України, доктор педагогічних наук,
професор, письменник (запис 1994 р.).*

Віталій Мацько утвердив себе на ниві літературного краєзнавства, публіцистики. Громадський діяч і педагог, поет і літературний критик щоденно наполегливою працею приумножує культурні здобутки Хмельниччини. Піднімає із забуття і воскрешає. Збирає по крупинці і наповнює золотими окрушинами пам'яті духовну криницю рідного народу.

А попереду – незаймані облоги. Поліття його дбайливе, – так кажуть авторитетні сучасні критики Григорій Костюк, Анатолій Погрібний, Володимир Панченко, Михайло Стрельбицький. Так кажемо і ми, читачі, прихильники творчості Мацька.

*Микола Федунець,
письменник (запис 1997 р.).*

Поезія Віталія Мацька – це спокійна, виважена, не криклива розмова з читачем. Від першого вірша «Іде весна» (31.5.1969), що його написав тоді 17-літній десятикласник Меджибізької середньої школи, до сьогоднішнього «Монологу з матір'ю», де головна фабула вислову вкладається у короткий

експресивний діалог про минуле й сьогодення України. Розмова не з уявним, а з конкретним співбесідником.

Світ поета справді чистий. Світовідчуття кришталеве, прозоре, ясне, оптимістичне, – як про це стверджує розділ «Кришталеві обрії». Про світлі ідеали нагадує й шляхетна віра «розцвістися маком, дозрівати, жити» і просвітлені вірші «До слова», «Народження», «Літо», «Натхнення», «До обрію прослалось синє небо», «Межа».

Елегійність і стишеність думок, сонячність та естетичність кожного твору засвідчують, що автор сумлінно ставиться до слова, відповідально формує віру читача в краще прийдешнє.

*Дмитро Чередниченко,
поет, член Національної спілки
письменників України*

На культурному небосхилі Поділля яскраво сяє зоря письменника, журналіста, ученого і громадського діяча Віталія Мацька. Його ім'я широко відоме не лише в Україні, а й далеко за її межами. Книги з літературного краєзнавства, історії української літератури, автором яких є В.П. Мацько, читають українці Австралії, США, Канади, Німеччини, Росії. Його називають людиною енциклопедичних знань.

У творчому науковому потенціалі Віталія Мацька ще закладено багато позитивного заряду, а попереду ж цілина незайманих облогів. Ці облоги, цю цілину йому й піднімати.

*Олександр Пономарів,
доктор філологічних наук, професор*

Віталій Петрович явив читачам нову збірку з латиномовною інтригуючою назвою «Sententia sidus» (думок сузір'я). Як на мене, то цією збіркою автор уповні розкрив зрілий почерк майстра пера, проникливість й глибину почуттів. Він вправно володіє технікою віршування, звертається до кращих зразків і вітчизняної, і світової поезики. Тут ми бачимо і сонет, і складання вірша за ронсаровою строфою, і застосування внутрішньої рими, й застосування омонімічного римуння.

Автор творить літературу, знаючи її теоретичні закони й закономірності, що переплітаються з навколишньою дійсністю й внутрішньо літературними канонами.

Художнє слово для Віталія Мацька є мовним знаком культури. Індивідуальна мовотворча діяльність письменника посідає помітне місце в загальномовній практиці.

Збірка поезій «Sententia sidus» (думок сузір'я) Віталія Мацька є вагомим внеском в розбудову сучасної української літератури, вітчизняної культури.

*Микола Мачківський,
поет, член Національної спілки
письменників України*

Серед друзів Хмельницької обласної універсальної наукової бібліотеки ім. М. Островського по особливому виділяється постать В.П. Мацька. Розпочалася наша дружба майже 20 років тому, коли Віталій Петрович очолив обласну організацію товариства «Просвіта».

У співпраці з просвітянами проводилися шевченківські дні, дні української мови, науково-практичні конференції, круглі столи, творчі зустрічі.

І сьогодні Віталій Петрович завжди відгукується на наші запрошення взяти участь у проведенні того чи іншого просвітницького, соціокультурного заходу, надає конкретну допомогу у підготовці краєзнавчих видань, сприяє у налагодженні контактів з відомими вченими, краєзнавцями.

Ми щиро цінуємо нашу дружбу і, як доказ цього – підготовка його ювілейного біобібліографічного покажчика.

***Надія Синиця,
директор ХОУНБ ім. М. Островського,
заслужений працівник культури України***

Віталій Мацько – наполегливий і доскіпливий літературний слідопит, пошуковець. Він дослідив чимало архівних документів, прочитав гори давніх часописів, має численні зустрічі, веде активне листування – і все це заради вивчення життєвих і творчих шляхів письменників, літературознавців, мовознавців, чиї імена і долі губилися чи й досі лиш невиразно видніються у часовій далечі, у людській байдужості чи й у навмисному замовчуванні. Усі ці пошуки вивели у світ невеликі за обсягом, зате багаті за фактажем книжки – довідники про митців слова з Хмельниччини, завдяки своїй невтомності у зборі цих крупин, цих зерен про забутих чи незнаних українських письменників народилися й кандидатська, і докторська дисертації.

А письменник і вчений-літературознавець працює далі. І вже завдяки йому з'являються книжкові видання тих раніше лиш досліджуваних письменників: переклад з російської мови роману В. Єзерського «Шевченко», книги Олександра Смотрича

«Подорож у країну ночі» та «Скупі вірші», нарис про філолога Василя Зборовця і його ж праця під однією обкладинкою...

*Василь Горбатюк,
голова обласної організації Національної спілки
письменників України, директор обласного
літературного музею*

Любов'ю й горінням пронизані злети

Сама ж бо любов врівноважує долю –
До жінки, родини, до світу, до знань.
Крізь роки ішов по життєвому полю
Із нею таки від дерзань до надбань.

Як брався за щось – вкоренявся душею,
У праці натхненній кипів, молодів,
Стрічавсь на шляхах із своєю зорею,
Зорею, яку сам собі заповів.

Щоразу хоча б на щабель піднімався,
Долав крутоверті нові рубежі.
У слові ліричним до обріїв мчався,
Лишаючи відблиски на віражі.

Любов'ю й горінням пронизані злети,
Просвітницьким подихом справ та ідей.
Вшановує край науковця й поета
У славний квітневий його ювілей!

*Ніна Шмурикова,
поетеса, член Національної спілки
письменників України*

Іменний покажчик

А

Андієвська Е (78)
Антоненко-Давидович Б. (230)

Б

Бабичев О. 486
Бажан М. (209)
Баженов Л.В. 71, 73, 598
Базиліук В. с. 12
Барка В. (85)
Беляєв В. 167, (332)
Білецький Л. (193, 196, 198)
Білецький О. (110)
Білоус Д. (3), 601, с. 4, 11, 69
Божко С. (138)
Болбочан П. (487)
Бородін В. (425)
Браеску А. (191)
Бузько Д. (200)
Булгаков М. (109)

В

Ванжула О. (278, 299), 582
Відоменко О. 616
Вікул М. (320)
Вікул О. (24, 321, 431)
Воронін П. (164, 189), с. 69

Г

Гаєвська-Денес Л.С. (325)
Гай Г. (161, 280)
Гай-Головко О. с. 4
Галич М. (182, 294, 295, 326)
Галус О.М. 636
Галятовський І. (31)
Гальчевський Я. (417), 491
Герасименко В. (24, 247), с. 6
Герлах Г. 568
Гірник П. (123)
Гнатюк В. 88, 89, 102, 112, 639

Годованець М. (208, 219)
Годованець С.М. (186)
Головин Б. (100, 314, 466)
Гончар О. (271)
Горбатюк В. (121, 122, 125, 136, 141), 586,
Гордієнко К. (134, 145, 165, 174, 175, 234, 302, 462), с. 69
Горецька О. (307)
Горошко Я. (378)
Граб А. (226), 577
Гриб К. (303, 353), 579, с. 6
Грушевський М. (414)
Гудзь П.Д. (335)
Гуцалюк Л.М. (327)

Д

Демчук О. Я. (177)
Дем'янчук І.Л. (336)
Дерепа І. Ж. 11
Дзюба І. 197
Дніпровський І. (177)
Довженко О. (232)
Дойнов Д. 567
Долинна Л. 2
Донченко О. (158)
Дорошенко В.О. (493)
Доценко Р. 337
Драгоманов М. (9, 439), с. 6
Драй-Хмара М. (167)
Дубинський І. (152), 166
Дудар О. (432)
Дузь І. (463)

Є

Єзерський В.В. (64, 171, 177, 180, 334, 341, 352), 565, 572, с.73
Єзерський М.В. (177, 351)

З

Задорожна Л. (272, 333, 339)
Захар'єв В. 619
Захаржевський В. (131, 142)
Заховай Ю. (177)
Збанацький Ю. (227)
Зборовець В. (15, 107), с. 74
Зборовець І.В. 15
Звичайна О. (356)
Зінченко О. (165)

І

Іваненко О. с. 69
Іов І. (276, 277, 312), с. 4

К

Калініна В.М. (347)
Кам'янчанин Ісайя (246, 249),
570
Карась П. (112, 304)
Кармалюк (416, 467)
Касьяненко Г. (177)
Квітневий В. с. 12
Кириленко В. (217)
Кирилюк Є. (154), с. 69
Кисельов О. (67, 71, 169, 177,
212, 213, 298, 309, 584)
Кицюк З. (128, 133, 148, 279)
Клен Ю. (114, 223)
Клочья А.В. (177)
Коваленко Л. (18, 86)
Коваленко-Маняк Л. (401)
Козак С. (188)
Колесник С. 614
Колос Л. (140)
Копержинський (235)
Коссак М. (34)
Костюк Г. (27, 34, 58-60), 65,
(84, 201, 202, 256, 288, 477,
486, 583), 606, с. 4, 70
Костяний С. 143
Коцюба Г. (184, 238)

Коцюбинський М. (173)

Кравець О.Й. (238)
Кравчук В. 596
Красний С. (206, 238)
Кремень В. 105
Кривинюк М. 261
Крижевич Є.Д. (238)
Кудрявцев М. 575, 576
Купрін О. (96, 106, 129)
Кушнір Б. 599

Л

Левицький Л. (150, 274, 301)
Левовицький Т. 105
Леся Українка див. Українка
Леся
Лещенко М. 215
Либединський Ю.М. (238)
Липа Ю. (281)
Липківський В. (409)
Лихогляд О. (262)
Ліндерман В. 569
Луговикова М. І. 374
Лупан Л.С. (225, 238, 248)
Лукіяничук В. 497, 638
Лук'янчук Р. (260)

М

Магера М. 268, 610, (613)
Мазуренко Г. (296, 464)
Мазуркевич О. (207), 603, с. 70
Мак О. (228, 233, 241, 273, 300,
310, 319), с. 4
Макаренко (412)
Маківчук Ф. с. 9
Маланюк Є. (263)
Маліш П. 426, 609
Мамайсур Б. (275, 311)
Маняк В. (18, 236, 308)
Мартиненко І.Г. (238)
Марченко Н. (475)

Марчук І. 597
Масенко Т. (221)
Матвієнко Н. (380)
Малевич А. 126
Мачківський М. (44), 595,
617, с. 4, 72
Мельник В. (267)
Мельникова С.І. 60
Минко В. (146, 195, 472), с. 69
Мисик В. с. 12
Михайличенко В. (144, 210,
258, 355), 580
Мстислав, патріарх (394)
Мукомела О. 592
Мушинка М. (266)

Н

Наливайко Д. (251)
Нейман М. 566
Ненцінський А. (238), 620
Нечитайло Б. (222), 574
Нитченко Д. 66, (283), с. 4
Нудьга Г. (489)

О

Оганесян Т. 571
Огієнко І. (4 -6, 8, 16, 17, 22-24,
28, 29, 31, 32, 38, 39, 52, 55, 56,
80, 104-106, 239, 253, 263, 330),
с. 6
Одарченко П. (313)
Ольжич О. (193, 229)
Онищук О. (550)
Онкович Д. (199)
Осадца Т. (410)
Осадчук Б. 397
Острозький К. (52)
Осьмачка Т. (244, 245)
Остроковський В. (461)

П

Павлинський В. 635
Панченко В. 615, с. 4, 70

Певний Б.П. 327
Педа П. (194, 203-205, 224,
328), с. 69
Перейма А. (410)
Перепелюк В.М. (354, 465, 470)
Пилинська М. (130, 185, 220,
454)
Підмогильний В. (187)
Погрібний А. 452, 556, 625,
627, с. 7, 69, 70
Подолян М. (218)
Поліщук В. (160, 162, 211)
Поплавська Н. 637
Пономарів О. 623
Попович-Гученський П. (252)
Походонько В. 594
Примаков В. (163)
Прокопчук В. 419
Пчілка О. (42)

Р

Радецька Г.В. (433)
Рибицький І. 360
Рильський М. (242)
Риндик С. (83, 287, 359)
Романюк М. 444, 622, 626
Ростенко Б. 631
Рубчакова К. (34)

С

Савіна М. (34)
Савчук П. (323)
Садовський М. (34)
Самойленко Г.В. 94
Сваричевський А. (237)
Свидницький А. (126)
Свідер П. (214), 593
Свідзінський В. (124, 139,
190, 329, 348, 349)
Сенгалеви́ч М. (135, 149)
Серду́нич Л.А. 633

Синиця Н. с. 73
 Сисоєва С. 105
 Сіцінський Ю. (72, 395, 484)
 Січинський В. (76, 413, 414, 448)
 Сковорода Г. (26)
 Скоропадська О. 404, 407
 Слободянюк П. Я. 605
 Смолич Ю. (234)
 Смотров В. (422)
 Смотрицький Г. (250)
 Смотрич О. (97, 101, 111, 285), 586, 587, с. 73
 Снігур О. 618
 Соколенко-Шмигельський Г. (290, 292, 315, 338, 494, 555), 585
 Соловей Е. 349
 Солуха К. (2), с. 6
 Сосюра В. (269, 270)
 Сохацька Є. 429
 Старицька-Черняхівська Л.М. (340)
 Старицький М. (181)
 Стельмах М. (119)
 Степняк М. (110, 331, 362)
 Стешенко І. (168)
 Стешенко О.М. (346) с. 69
 Стрельбицький М. 606, с. 4, 60
 Сувчинський М. (490)
 Сумний С. (156, 172, 554)
Т
 Теодорович І. (479)
 Тимошик М. 59, 624
 Тичина П. (231, 243, 293)
 Ткачук М. 88, 89, 102, 112, 637
 Токмань Г.Л. 103
 Трублаїні М. (147, 153, 155)
 Туркало К. Т. (286, 455)

У

Українка Леся (115, 168, 255, 257, 261)

Ф

Федунець М. (120, 132, 159, 305, 306), 317, (342, 345, 357), 429, 581, с. 4, 69, 70
 Федьков О. 602
 Філіпченко Р. (418)

Х

Хабаров О. (366)
 Харчук Б. (109)
 Ходимчук Д.О. (337)
 Хомайко-Мацюк І. (316)
 Храпач Г. (589)

Ц

Цимбалюк М. (151)
 Цюпак А.А. 15

Ч

Чередниченко В. (324)
 Чередниченко Д. 621, с. 71
 Чернюк А. (457)
 Чирський М. (240, 254, 284)

Ш

Шевельов Ю. (41, 216)
 Шевченко В. 127
 Шевченко Т. (50, 54, 56, 57, 60, 68, 87, 113, 171, 264, 265, 291, 425, 450, 453)
 Шмурикова Н. (344), 629, с. 64
 Шопінський В. (157)
 Шоробура І.М. 107
 Шрубківський В. с. 12

Ю

Юриняк А. (46, 289, 318, 483)

Я

Ярошук А.К. (442)

Зміст

<i>Від упорядників</i>	3
<i>Перелилося слово у буття</i>	4
<i>Злототкана лінія життя</i>	8
<i>Хронологічні віхи життя та творчості</i>	9
<i>Бібліографія. Наукові праці</i>	
Окремі видання	13
Доповіді, тези наукових конференцій, статті у збірниках, наукових часописах	14
<i>Критика, літературознавство</i>	26
<i>Публіцистика</i>	45
<i>Художні твори</i>	
Окремі видання	56
Публікації в збірниках та періодиці	56
<i>Переклади</i>	61
<i>Редагування та упорядкування видань</i>	62
<i>Література про Віталія Мацька</i>	63
<i>Слово друзів і колег</i>	69
<i>Іменний покажчик</i>	75

Довідково-бібліографічне видання

Злототкана лінія життя

Віталію Петровичу Мацьку – 60

(Біобібліографічний показчик)

Укладач:
Мельник В.О.
Борейко В.М.

Відповідальна за випуск:
Синиця Н.М.

Редагування:
Синиця О.В.

Комп'ютерний набір, верстка:
Берлоус Ю.С.,
Грицишина О.О.
Підписано до друку 04. 04. 2012 р.
Папір офсетний. Гарнітура Times New Roman.
Друк різнографією. Тираж 50 пр.

Віддруковано з готового оригінал-макета ФОП Заколотним М.І.
м. Хмельницький, вул. Соборна, 55. Тел. (0382)777-717
Свідоцтво суб'єкта видавничої справи ДК № 3770 від 28.01.2010